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ЋЕ СЕ У СВИМ РАДНИМ

иогроримга.

 

Секретаријат Централног

комитета Савеза комуниста
Србије, организовао је пово-
дом предстојеће Четврте кон
ференције Савеза комунис-

та Србије прошлог четвртка
у Краљеву регионални саста
нак секретара општинских и
међуопштинских комитета
Савеза комунистаи делега-
та за ову конференцију за

општине Краљево, Рашка,
Вржачка Бања, Нови Пазар,
Тутин и Сјеница.
_ Представници ових општи
на у оквиру припрема за Че
тврту конференцију Савеза
комуниста разговаралису о

зезама централног комитета
Савеза комуниста Србије о

друштвеном и економском
положају радничке класе. У-
водно излагање о ОБој теми
поднео је члан секретарија-
та Централног комитета Ни
кола зааелронић,

 

   
   

  

  

Пошто јена почетку иста

као да је овај састанак ор-
гтанизован ради договораиме
ђусобног информисања око
задатака који стоје у при-
премама Четврте конферен-

ције Савеза комуниста Срби
је, Петронић је истакао да
овај договор треба да допри
несе што бржем и ефикасни

јем организовању дискусије
о 'Тезама. При томе је напоме
нуо да је током припрема и
на самој Конференцији ло-
требно сагледати ствадни

друштвени и економски по-
ложај радничке класе у Со

цијалистичкој Републици Ср
бији, и прецизирати главне

задатке и правце деловања

Савеза комуниста Србије на
јачању утицаја радничке

асе у читавом друштву. То
обавезује, како је рекао, све
организације Савеза комуни

ста да критички анализира-
ју развој самоуправљања. За

тим је говорећи о задацима
који предстоје и Тезама ре-
као да оне треба да буду ос
нова за дискусију у припре-
мама Четврте конференције
како за њене учеснике — де

легате и организацију Саве-
за комуниста у целини, тако

и да послужи као основа за

програмирање рада у самим

организацијама.
Нагласивши да је Центра-

лни комитет формирао рад-
ну групу која ће припреми-
ти закључке, Никола Петро

нић је истакао да ће се они

темељити на досадашњим са

знањима, а затим указао на

  

 

узврате посету у јуну ове

зација, соба 29, П спрат).

ПИПАНПИЛАВЕВИШВИАва

имтоттитот

ОБАВЕШТЕЊЕ
Од одбора за припрему и организацију воза

„Братсво — јединство“ замољени смо да објавимо

следеће:

Обавештавају се грађани који су приликом

доласка воза „Браство — јединство“ 1970. године

у Краљево примили у госте Словенце, а желе да

није до 15. априла о. г. Културно-просветној зајед-

ници општине Краљево (Дом друштвених органи-

и ОСТАЛИМ ОРГАНИЗА-
ЦИЈАМА И УДРУЖЕЊИМА.

Ра

потребу дискусије о најзна-
чајнијим питањима раднич-

ке класе у индустријским це
нтрима и радним организа-
цијама и удружењима. У том
смислу конкретне акције и
дискусије у организацијама

ва плану самоуправљања,
привредне стабилизације и
реафирмације омогућиће да
се искористе за израду ма-
теријала и докумената за Че
-тврту конференцију Савеза
комуниста Србије.

наглашавајући у дискуси
ји поводом лљеза централног

комитета, погреоу да се ши-
ре сагледају друшанвено - еко
номски односи у Сроији, Пе

тровип је указао на нужност
дискусије о тим питањима у
радним и осталим организа-
цијама и што активнијем су
деловању радничке класе у
сатледавању свог друштвено
- економског положаја како
би. се њена реч највише чу-
ла и уважавала при утврђи

вању одлука конференције
Савеза комуниста Србије. С
обзиром на значај Четврте
конференције, рекао је на

крају свог излагања Никола

Џетронић, њени закључци и
други документи биће плод

заједничког договора и широ
ких дискусија које се воде
у свим организацијама у Ср

бији.

И у дискусији о припрема

ма Четврте конференције Са
веза комуниста био је прису

тан утисак да овај значајан
политички скуп дочекујемо
водећи рачуна о објективним
могућностима и у том прав-

цу говорило се о реалним за
дацима који ће подстаћи на
већи рад и бољу политичку

организованост у борби за са

моуправне друштвене одно-
се

Секретар Општинског ко-

митета Савеза комуниста у
Краљеву Воја Миленковић
говорећи о Тезама о друш-
твено - економском положа-
ју радничке класе истакао
је да су ова питања сада до
минантна и да захтевају од

ређене акције партијских ор
гана, општинске организаци

је Савеза комуниста у рад-
вим и другим самоуправним

структурама.
Пошто је истакао да кра-

љевачка општина спада У

ред развијених у Србији, Ми
ленковић је подвукао потре

бу већег утицаја Савеза ко-

пазитинавреднавам.

године, да се јаве најкас
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муниста на политику општи

не у оној мери која се захте
ва од радничке класе. По-

том је указао на поједина
актуелна питања из радних
односа, школовања младих,
социјалних разлика и пош-
товања принципа солидарно
сти.

Радивоје Прибаковић, рад
ник „Магнохрома“, члан ста
лног дела Републичке кон-
ференције Савеза комуниста
говрио је о неким примери-
ма кршења законд о радним
односима и поставио питање

да ли закон о становима од-
говара овакав какав је ин-
тересима радничке класе.
Секретар Општинског комите
та Савеза комуниста Рашке
Станиша Николић дискутовао
је о питањима образовања и
културе и физичке културе
тврдећи да је та област про

грамски нерегулисана. Он је

изнео и нека искуства при
вреде Рашке која је интегри
сана са привредсм других
подручја указујући на поло
жај радних људи и појаве
стагнације, у даљем развоју

привреде која је у овом по-

дручју специфична.

Мибо "'Ћућевић, председ—
ник Скупштине општине Сје
ница и делегат за ТУ конфе

ренцију Савеза комуниста

Србије, заложио се за равно

правнији третман неразвије

них подручја, а Миломир Пе

тровић, секретар Општинс-

ког комитета Савеза комуни

ста у Новом Пазару изнео је

више примера садашње ак-

тивности организација Саве-

за комуниста и самоуправ=

них органа у припремама за

Четврту конференцију. Мах

муд Ђерлек, секретар Опш-

тинског комитета у Тутину

говорио је о економским про

блемима овог краја, мигра-

цији становништва и повољ

ној политичкој клими у 0-

вој општини. Јефто Вучко-

вић, секретар Међуопштин-

пи

 

сусрет ТУ конференцији Савеза комуниста Србије

ЛА СЕ ЧУЈЕ РЕЧ РАДЛИЧЛЕ НААСЕ
бољи пољ драме путномпотери терора тв питеротетото поротават

ДИСКУСИЈА О ДРУШТВЕНО - ЕКОНОМСКОМ ПО-
ЛОЖАЈУ РАДНИЧКЕ КЛАСЕ.
РАСПРАВА О ОВИМ ПИТАЊИМА ОРГАНИЗОВА-

ске конференције, у Новом

Пазару, истакао је неке при

мере сарадње великих инте

грисаних целина, поставља-

јући питање да ли регионал

но груписање доводи и до со

цијалних разлика.

 

Иако- до почетка Четврте

конференције није остало

много времена, регионално

саветовање секретара општи

неких и међуопштинских ко

митета у Краљеву истакло

је у први план питање акти-

вног учешћа свих организа-

ција у њеним припремама,

са нагласком да у припрема

ма што активније суделује

сама радничка класа.у сат-

ледавању свог друштвено -

економског положаја. У том

смислу сви будући састанци

у радним и осталим органи-

зацијама, пружиће непроце-

њиво користан допринос од

лукама предстојеће Четврте

Конференције Савеза Кому-

ниста Србије.
Ђ. Ковачевић
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У краљевачкој општини

ААЦИЛИКАНО 95

 

УСПЕШНА ПРЕВЕНТИВНА АКЦИЈА ЗАШТИТЕ СТА-

НОВНИШТВА ПРОТИВ ВЕЛИКИХ БОГИЊА

У „општинском Штабу за
заштиту становништва про-
тив карантинских болести
обавестили су нас да је до
другог априла на подручју
краљевачке општине вакци
нисано 108.867 лица, рачуна
јући ту и лица која су трену

тно боравила или пролази-
ла кроз њу. На вакцинаци

ји становништва дневно је

радило преко 30 екипа здра

ветвених радника, тако да

је њиховим залагањем ус-

пешно завршена централна

и основна фаза заштите ста

мммимагми Меј ротцаирититотете

новништва. Лекарима је и
даље остало у задатку про-
веравања успеха примљене

вакцине и поновно вакцини

сање лица код којих се она

није „примила“.
Закључно са четвртим ап

рилом распуштена су и оба
карантина, на Гочу иу Ин

тер, у средњих школа пос

ле шеснаест односно седам-

наест дана стрепње да се

симптоми вариоле не појаве

код лица за која се сумњало
да могу бити заражена од
ове опаке болести. У међу-

   

седница Општинског комитета СКС Краљево

Пуно реофирмоције принцип ресрорме
— ИСТАКНУТО ЈЕ У ДИСКУСИЈИ НА ДРУГОЈ СЕД

ници општинског комитЕТА СКС У КРАЉЕВУ,

ВОЂЕНА ПОВОДОМ ДОНОШЕЊА ПЛАНА РАДА КО-

МИТЕТА ЗА ОВУ ГОДИНУ. Ф РАДМИЛО НИКОЛАЈЕ-

БИЋ ИСКЉУЧЕН ИЗ САБЕЗА КОМУНИСТА,

У Краљеву је прошлог у-

торка одржана Друга проши
рена седница Општинског ко
митета Савеза комуниста, на
којој су паред чланова Ко
митета присуствовали члано
ви Председништва, · председ-
ници комисија Општинске
конференције, Савеза кому-

ниста и представници оста-
лих друштвено - политичких
организација општине, Рас-
прављало се о плану и мето
ду рада Општинског комите

та

  

Образложење плана рада
поднео је секретар Општин-
ског комитета Војин Милен-
ковић, Том приликом он је
указао да ће у средишту ак
тивности свих органа и орга

низација Савеза комуниста

наше општине, (бити борба
Сагеза комуниста за обезбе
ђење доминантног утицаја

радничке класе, за реафир-
мацију принципа привредне
реформе и доследну приме
ну Уставних амандмана.

Због тога ће у наредном пе-
риоду, како је истакао Миле
вксвић „бити потребно да
преиспитамо организованост

и рад самоуправних органа
штвено - политичких

анизација и са довољно
пажње пратићемо и даље ра
звој радних организација.
Морамо посебно водити рачу
на о томе да се потрошња

сведе у реалне оквире, да се
заустави свака ·инвестиција
за коју није обезбеђено ·по-
криће, Неликвидност у при

  

 

ди је увек веома гктуел
на, Зато у наредном периоду
морамо посветити више паж
ње у циљу проналажења та
квих решења која ће убла-
жити њене негативне после-
дице.“ ~

Даљим захватима у обла-
сти интеграције који ће се
базирати на економској оп-
равданости и принципимау-
ставне реформе, затим „пита
њима кадровске базе и у
наг жвања  самоуправља-
ња, такође ће бити посвеће
но: довољно пажње у наред
ном периоду а ости оп
штинске организације Савеза
комуниста, речено је на овој
седници.
Говорећи о методу рада Ко

митета, Миленковић се зало
жио за већу отвореност и ја
еност рада Општинског коми
тета. Истакао је даће сеу на
редном периоду продужити
са позитивном праксом до ко
је се по овом питању дошло

 

 

 

   
   

 

време вакцинисања

ЈАТО ГРАЂАНА
времену два лица су своје
вољно напустили карантин,
али захваљујући успешној
акцији краљевачког СУП-а

е неколико сати она су
тла враћена у карантин.
Но сада, када је завршен

тзв. други талас епидемије

са задовољством се може ко
нстатовати да је превентив-
на борба спроведена у краље
вачкој општини заиста била
успешна и да на њеној терито

рији није забележен ни је-

случај обољења сд ве

их" богиња.

   

п. Марковић

 

ротеклом раду Комитета.
И даље ће се неговати пра

кса да се у припремама сед
ница Општинске конферен-
ције одржавају заједничке
седнице Општинског комите
та, едништва и председ
ника» ија Општинске ко
нференције. Поред овога,
предвиђају се заједничке сед
нице Општинског комитета и
организација Савеза комуни
ста у самоуправним радним
организацијама и месним за
једницама, као'и са изврш

м органима других друш-
с-политичких ортаниза-

ција. Организоваће се и за-
дничке седнице Комитета
комуниста ангажованих
укључених у појединим

ластима нашег друштвено
кономског и политичког

а. У раду саветовања
ретара организација Са-

комуниста учествоваће

 

   

   

  

 

  

 

   

  

  

 

 

(Наставак на 3. страни)



 

2. страна ИБАРСКЕ НОВОСТИ 7. април 1972. годин.
 

ТРИБИНА

НИЈЕ ИСТИНА ДА СЕ
КОД ДОКТОРА УЛАЗИ
КРОЗ ПРОЗОР

У прошлом броју „Ибар
ских новости“ објављен
је у Трибини читалаца на
пис Десанке Ерац под нас
ловом „Код доктора кроз

прозор“. Пошто наводи у

напису не одговарају ис-
ТиНИ, а Ради правилног
информисања јавности
желим да изнесем неко-

лико исправки.

У Здравственој станици
у Ушћу уведена је пето-
дневна радна недеља. Пре
ма радном распореду ста-
нице суботом и недељом
примају се од 8—8,30 ча-

сова књижице пацијена-
та који примају инјекци
је. Међутим, ни тог време
на се стриктно не придр-
жавамо, јер сестра чека
и до 9,15 часова. Тек он-
да закључава спољна вра
та чекаонице. Десанка
Ерац, писац чланка, за-
каснила је тога дана ви-

ше од часа и по због че-
га јој је речено да дође

сутра, у недељу, а не у
понедељак како је она на
писала. Такође, желим да

напоменем да је и тачан
распоред нашег рада и
време пријема пацијена-
та написано на улазним
вратима у Здравствену
станицу. Десанка Ерац ни
је била хитан случај ка
да смо ми дужни да при-
текнемо у помоћ и ван ра
дног времена. Напоми-
њеми то да у ушћанској
амбуланти не постоји де-
журство лекара, већ само
приправност за хитне слу
чајеве. Могу да кажем и
то да још никога нисам
одбио ван радног времена
иако се није увек радило
о хитном случају. Тако и

ДесанкуЕрац нисам „гру
бо избацио“ како она пи-
"ше, већ сам јој само обја

де разлог да о
о лекару и Здрав

_ ственој станици у Ушћу
износи нетачности које
могу директно утицати

"на наш углед међу људи-

 

Кад мајка откаже љубав

_ Пови родитељи 30 молу Оливеру
• БРАЧНИ ПАР БЕЗ ДЕЦЕ ИЗ КОПЕНХАГЕНА У
ДАНСКОЈ УСВОЈИО ДЕВЕТОМЕСЕЧНУ ОЛИВЕРУ
ИЗ ОКОЛИНЕ КРАЉЕВА

Својевремено је рођење
мале Оливере и одбијање ње
не мајке да прихвати обавезу

према њој постало и тема да

на у нашем листу чему смо
посветили и шири коментар
као појави која узима махау
нашем крају. Истовремено
смо поменули могућност ње

тварили свој давнашњи сан
— да постану родитељи.

, Недавно је у краљевачком

ног усвајања, јер се баш у Центру за социјални рад одр
том времену неколико брач жана мала свечаност којом
них парова без деце из наше приликом је деветомесечна

земље и из.иностранства об Оливера и званично по-
ратило Центру за РОАН стала након других и вео-

Рад у Краљеву са таквом Ма исцрпних формалности
полом. које су претходиле, њихо-

5 5 вим законитим дететом. Ина
Од тада је протекло више че, о детету се све до тог момесеци и у међувремену као уента старао Центар за со-

најозбиљнији кандидати ос цијални рад, а у породици утали су брачни пар из Копен „јој је мала Оливера била
хагена у Данској. Они су се смештена пружени су сви
августа прошле године обра услови за њен правилан раз
тили преко наше амбасаде вој.

Центру за социјални рад У И јако док на једној страЏ , ; МР -Краљеву писмом у коме = ни љубав затаји, на другој,изразили жељу за усваја“ ак хиљадама километара
њем једног детета из нашег удаљеној буди се за некогпараапати Бјаладуши аД с ј је сас-У нашој земљи гаје велико 567. Мала Оливера ]у Ввим случајно испунила роди
повањо и пУЗЦЕ прета јељску жељу брачног пара
нашимуљулима. :0 ИЕ из Данске. Надајмо се на њи
њих побудило жељу да баш хову и њену срећу.
У овој нашој средини потра

же могућности како би ос- Љ. Ђорђевић

 

РАШКА

НЕМА ОБОЛЕЛИХ
ОД БОГИЊА

Општински штаб за борбу
против карантинских бозес-
ти општине Рашка са којим
руководи др Радослав Јова-
новић предузео је све потре
бне мере ради сузбијања
евентуалне појаве великих
богиња на општинском под-
ручју. Како смо обавештени
у општинском штабу изврше
на је вакцинација целокуп-
ног становништва, а ових да
на се врши контрола и рева
кцинација сних особа који-
ма се није вакцина примила.
Здравственим екипама које
су вршиле вакцинацију ста- #
вовништва пуну подршку :
раду пружиле су и здравс-
твене екипе гарнизона ЈНА

које су поред војника вакци
нисале и цивилно становни
штво. ;
Ко тација општинског

штаба је да до сада на опш
тинском подручју није забе
лежено ниједно ообљење од
великих ботиња, и да нема
разлога за неку панику. Но,
у циљу превентивних мера

издата је од стране штаба на
редба о забрани одржавања
пијацеу Рашки и Баљевцу
и одржавање већих скупова
грађана као и посета болес-
ницима у болници. Такође
се препоручује грађанству,
да без неке нарочите и пре-
ко потребе не путује ван
подручја општине, све док
то епидемиолошка ситуаци-

 

Место где се налазила средњовековна топионица на Гочу

на Гочу

Толионица из средњег вена
   "ма овог краја.

Др Божидар Раденковић

Ушће

Рашка

Изгродња солитера
Ових дана је у центру Ра

штке на месту где је до сада
била војна менза, отпочета

изградња пословно-стамбене

зграде од 8 спратова. Ово је

зграда (солитер) прва овакве

врсте која се гради у Рашки.

У приземљу и два спрата би

ћа смештена Југобанка чије

пословне просторије обухва-

тају око 600 квадратних ме-
тара, а остали спратови на-

мењени су за становање.

 

   

  
 

ја не дозволи.
Д. Р. Приликом прекопавања шу

мског пута, један булдожер
Шумске управе Школског от

ледног добра Шумарског фа
култета „Момчило Поповић“
у Краљеву, открио је велику

средњовековну топионицу,
на месту званом Раковац на
Гочу.

ско или како га мештани 30
ву Латинско гробље, које
према мишљењу неких стру
чњака потиче из тог доба.

Сматра се да су у њему сах
рањивани средњовековни ру
дари.
Место на коме је откриве

на топионица посетили су и
представници Завода за заш
титу споменика и Народног
музеја, који су се, како смо
сазнали, заинтересовали за
откриће на Раковцу.
На нашој слици: Стручња

ци разгледају место где је
била средњовековна топио-
ница.

Пројекат за ову градњу из

радио је пројектантски биро

Грађевинског предузећа „Бр

веник“ из Рашке које ујед-

но изводи и грађевинске ра-

дове. Вредност изградње ра-

шчанског солитера цени се

на око 5 милиона нових ди-

нара, а средства је обезбеди

ла Југобанка и грађевинско
предузеће „Брвеник“.

Топионица је била добро

очувана, а имала је пречник
од око 20 метара. Поред зидо
ва опаљених ватром у топио
ници је откривена и шља-

ка. Пошто је ово откриће у
близини Гвоздаца на Гочу,

чији сам назив говори да је
ту некада вађена гвоздена
руда, сматра се да оваквих
топионица у (близини има

још.
|

У близини изнад језера на
Гочу, налази се и старо Рим

М. Глишовић

Д.Р.

слитаити=

НАША ПОСЛА

 

Радници „Инкопрогреса“

 

МИЛА
тељица:

ЂУРОВИЋ, учи-

Нова школа

— Ми просветни радни

ци у Основној школи
»29. новембар“ у Рибни-

ци радимо у три смене
због недостатка школс-
ког простора зато нас по
себно радује изградња
новог школског објекта
и просторија за продуже
ни боравак деце. Нове

просторије треба да буду
завршене до почетка но
ве школске године. У
овом моменту размишљам
о томе како би то све би
ло лепо, када би се упоре
до уредили и изградили
прилази, двориште, одвод
ви канал и улице.

 

МИСАД ЧАРОВАЦ, уче-
ник гимназије Нови Па-
зар:

Диско клуб

— За младе у Новом Па
зару нема забаве. Нема-
мо прссторије а ни мате-
ријална средства. Ових

дана се говори о отварању
диско - клуба у парку.
Коначно омладини ће се
омогућити да се забавља

и у друштвеном клубу
У згради Радничког уни

верзитета, стим што ће
месечна чланарина изно
сити 10 нових динара.
Али, омладина Новог Па
зара, поред забавног жи
Бвота жели да се бави и
друштвено-политичким ра
дом. Жеља нам је да до-
бијемо и културно-умет-
вичко друштво. Тата ми
је причао да је Нови Па-
зар пре двадесет година
имао аматерско позориш-
те, а сада да вам не при-
чам.

ЗОРАН СТАНОЈЕВИЋ,
ученик гимназије Врњач
ка Бања:

мн У Врњачкој Бањи

је одржан пред олимпијс 
ита

— Никад га нисам чуо да овако ватрено говори2!
— Овога пута су њему одбили од плате!

 

погона предузећа „Обилић“
из Београда, који се налазе
на градилишту новог хоте-
ла „Б“ категорије у Матару
шкој Бањи, због тромесеч-
ног непримања личног дохо

тка били су обуставили рад.
Тек на интервенцију пред-
ставника Општинског син-
дикалног већа у Краљерву,

шездесет радника је наста-
Било рад у очекивању да се
искрсли проблеми реше.
Јуче су представници Оп-

штинског синдикалног већа
из Краљева посетили Репуб
личко веће синдиката у Бе-
ограду, где је требало да о-
баве разговоре и са предста
вницима Инкопрогреса, по-
водом „случаја“ у Матаруш

кој Бањи.
Уколико се са представ-

ницима овог предузећа не по

НА ИЗГРАДЊИ ХОТЕЛА У МАТАРУШКОЈ БАЊИ

ПеЗОДОВОЉНИ - РОдНИЦИ
обуставили род

стигне споразум и радници-
ма Не исплате лични дохо-
ци за последња три месеца,
обустава рада биће данас на
стављена.
Треба рећи да је ово само

један, од низа искрслих про
блема, на овом објећту који
је требало да буде завршен
до краја прошле године.“
До закључења листа нис-

мо обавештени да ли је у
Београду постигнут договор
и да ли ће радницима бити
исплаћени лични дохоци.

М. Глишовић

У СЕЛУ ВРЊЦИМА КОД
ВРЊАЧКЕ БАЊЕ

Отворена библиотека
У селу Врњцима, општина

Врњачка

·

Бања, недавно је

ВЕСТИ СА ТЕЛЕФОНА 22-652
Уређује: МИЛАН ГЛИШОВИЋ

ПОЗИЗАМО ВАС — ПОЗОВИТЕ МАС
У сваком броју нашег листа, мало места и за

вас, драги читаоци. Потребно је да се јавите на-
ој редакцији на телефон 22-652, или ћемо вас ми
позвати (случајним избором), па ће свака новост за

коју мислите да је вредна пажње бити и објавље-

на. Надамо се да ћете бити добри сарадници.

ки турнир шаховских ре
презентација Европе. Ја

и многи моји вршњаци
слободно време најчешће
смо проводили у шаховс-
кој дворани. Навијао сам

за нашу шахисткињу —
Конарковску — Соколов
и Румунку Николду.

ВУКОСАВА ЂУРИШИЋ,
секретар школе за Основ
но музичко образовање:

Допринос

— Нови допринос од
преко 700 одсто на нето

личне дохотке пензионе
ра, који раде као музича
ри у нашој школи, довео
нас је у тежак положај.
Наиме, због тога може се
догодити да затворимо оде
љење балета, које похађа
ју 60 ученика. У том слу
чају деца не би могла да
полажу одговарајући ис-
пит.

ЗОРА _ЂЕКИЋ, настав-
ник:;

Хигијена

— Збот недостатка ма-
теријалних средстава, хи
гијена по школама није
на завидној висини. Мно-
те школе, међу којима и
школа „Димитрије Туцо-
вић“ у којој радим, дотра
јала је и мало се шта мо-
же учинити на том пла-
ну. Појава великих боги-
ња је моменат да сео
овим давнашњим пробле-
мима више размисли. Још
један проблем ме забг
њава у последње време.
Наиме, Краљево је по
свом положају

—

диван
град и велики транзитни
туристички центар, који
је, на жалост, све прљави
ји. Треба само после кор
зоа проћи центром, па ви
дети колико је ту отпада-
ка, семенки и других пре
дмета и све то захваљују
ћи једној групи омладина
ца. Исто тако, а мислим
да делим мишљење мно-

_ гих грађана Краљева, по
требно је више и чешће
прати улице.

 
Крајња небрига одгово

Рних довела нам је и зе

лене парковске површи-

не у веома лоше стање.

Сада уместо да се поноси

мо, морамо да се стидимо
неких делова града.  

отворена сеоска библиотека
која носи назив „Конгрес ку
лтурне акције“. Библиотека
је отворена на иницијативу
Општинске конференције Са
веза омладине и Заједнице
Културе у Врњачкој Бањи.
Ова библиотека ће опслужи
вати и још два села — Ру-
ђЂинце и Штулац.

Библиотека у Врњцима би
ће огранак централне библи
отеке из Врњачке Бање, а
располагаће са око хиљаду
књига.

Приликом отварања биб-
лиотеке организована је ма-
ла свечаност на којој је го-
ворио и председник Скупш
тине општине Врњачке Ба-
ња Богољуб — Бата Вуко-
вић који је рекао да ће и
друштвено политичка за
једница пружити значајну
подршку библиотекама на се
лу и да ће све учинити да
ове библиотеке буду што бро
јније.

д.
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У КАСАРНИ „СЕДАМ СЕК
РЕТАРА СКОЈ-а“ ОДРЖА-
НА ИЗБОРНА КОНФЕРЕН
ПИЈА СК

ТИТУ ОРДЕН
КЕРОЈА

Проштле суботе у касарни
„Седам секретара СКОЈ-а“ у
Краљеву одржана је избор-

на конференција. Савеза ко
муниста којом приликом је
било речи о постигнутим ус
песима и наредним задацима
комуниста ове организације.
Највећу пажњу на овом ску
пу привукао је предлог да
се друту Титу по друти пут
додели Орден народног хе-
роја. Тим поводом је упућен
и телеграм Председништву|
Савеза комуниста Југослави|
је.
На конференцији је тако-

ђе истакнуто да су значајни
резултати постигнути у обу-
ци и васпитању, одржавању|
наоружања и технике, мора
лно - политичком стању, у-

- нутрашњој служби, реду и
војничком понашању, као и
у. слободним активностима и
културно- забавном животу
С тим у вези сагледани су и
будући задаци који би се са
стојали углавном у непреки-
дном развијању друштвено-
политичке свести целокуп-
ног чланства, у чему треба
хомунисти да предњаче, а по
себан задатак представљаће
стално јачање будности и бе
збедности јединица. Идејно-
политичким акцијама, нагла

· шеноје на конференцији, мо
же се остварити отпорност

„према разним облицима не-
пријатељске пропаганде, а
нацисналиртичке, шовинис-
тичке и антисамоуправне по
јаве на време сузбијати;
Конференција је изабрала

нови секретаријат, чланове

' ИБАРСКЕ НОВОСТИ

КОНФЕРЕНЦИЈА ЗА ШТАМПУ У ИНДУСТРИЈИ ВИ СОКОВАТРОСТАЛНОГ МА
ТЕРИЈАЛА У КРАЉЕВУ

1080) ТОДИНА 500 МИЛИОНА ДИНАРА.
9 ПРОШЛА ГОДИНА У ИНДУСТРИЈИ „МАГНОХРОМ“
КАРАКТЕРИСТИЧНА ЈЕ ПО ПОДИЗАЊУ ВАТРОС-
ТАЛНЕ ПРОИЗВОДЊЕ НА ВИШИ СТЕПЕН ОБРА-
ДЕ. Ф МОРАЈУ СЕ УЛАГАТИ ВЕЛИКА СРЕДСТВА
ЗА ОПЛЕМЕЊИВАЊЕ СИРОВИНЕ. Ф ВРЕДНОСТ
ИЗВОЗА ЋЕ СЕ ПОВЕЋАТИ ЗА 45 ПРОЦЕНАТА. Ф
ШТА О ДАНАШЊЕМ „МАГНОХРОМУ“ КАЖУ ВЕ-
РОЉУБ КОРИЋАНАЦ И

Индустрија „Магнохром“ у
Краљеву је у овој години
планирала да оствари вред-

ност производње од 500 ми-
лиона динара. Овај податак

дат је новинарима на кон-
ференцији за штампу одр-
жаној ових дана, на којој су

говорили генерални дирек-
тор Индустрије Верољуб Ко

рићанац и генерални дирек-
тор Здруженог предузећа
„Магнохром“ Стеван Сушач

Они су истакли да је Инду-
стрија успела у прошлој го-
дини да оствари добре резул

тате и да подигне ватростал
ну производњу на виши сте
пен обраде. У овој години се

заокружава производни про
цес, па се очекује раст про-
изводње. Физички обим про
изводње Индустрије псвећа-
ће се за 18 процената или за

34.000 тона ватросталних про
извода. Иначе, вредност из-

воза ће се повећати за 45
процената и дсстићи ће су-
му од 165 милиона долара.
Повећање сбима производ

ње и извоза засновано је на

новој производњи и новим
капацитетима за производњу
термсакумуалционих пећи и
друге производње.
— На основу ових подата-

ка, истакао је Корићанац,
стекао би се утисак даИнду
стрија „Магнохром“ има та-
кав развојни пут који недо
звољава и одређене тешко-
ће. И када се о „Магнохро-

му“ пише, пише се само у тарнизонске
а за секретара мајора Бран-
ка Крстића. Такође, овом

приликом;-формирана су о-
дељења Савеза комуниста
чиме је створена већа могућ

ност за активније укључива
ње у рад свих чланове Саве
зе комуниста.

Т. Петровић

конференције, |

'

суперлативима. Међутим, и
поред успеха, истакао је Ко
рићанац, јавља се низ теш-

коћа и проблема. Највећије
снај који је везан за диспа-
ритет цена на домаћем /ржи
шту где су оне мање за 20-
30 одсто од цена на страном
пржишту. О овим оптереће-

њима говорио је и Стеван
 

СЕДНИЦА СКУПШТИНЕ ОПШТИНЕ РАШКА

Позитивмо оцењен род свих оргоно
На заједничкој седници оп

штинског Већа и Већа рад-
них организација скупшти-
не општине Рашке одржаној
прошле среде између много
бројних питања која су би
ла на дневном реду седни-
це, одборници су разматрали

извештај о раду органа упра.
ве Скупштине општине за

1971. годину затим извештај
о раду Одељења за унутраш
ње послове, Општинског су-
да, Окружног суда у Краље

Ру, Јавног тужилаштва, као
и извештај о раду судије за
прекршаје и републичког Ве
ћа за прекршаје — одељења
у Краљеву за 1971. год. У ра
зматрању ових извештаја,

 

У слици
и речи

 

УШЕЊЕ „ЗАДУЖБИНЕ“

  
 

Дуги низ година у Краљеву се говори 0 „скором“
почетку рушења старог дела града
улице и Ибарског кеја. Коначно,
Аутстранспортно предузеће „Аутотранспорт“

између Лењинове
пре неколико дана

из Краље-
ва, почело је са радовима. На жалост многих Краљев-
чана, сталних гостију старих кафана, рушење је поче-
ло од „Задужбине“. Сигурно сте, драги читаоци, већ
закључили да се ради о шали. Истина, крајем прошлог
месеца ноћу један аутобус је приликом размимоилаже-

ња са таксијем ударио у „Задужбину“ и срушио угао
зграде. Било је и повређених. Многи грађани су ства-
рно веровали да је у питању почетак рушења овог де-
ла града. Ипак, неизвесности
дужбине“ је почела, и за ко,

своје сталне госте.

више нема. Оправка „За
ји дан моћи ће да прими

Мм. Глишовић

СТЕВАН СУША.

Суша и рекао да је „Магно
хром“ оптерећен великим ца
ринама за увозну опрему, и-
ако ова опрема обезбеђује
прбизводњу за извоз од пре
ко 70 процената. Оптереће-
ња су.повећана и са поре-
зом на мазут и друга горива.

Када се свему овоме дода

Да је за последњих 5 година
уложено у руднике-—-120-—ми=
лиона, динара, онда се лако
може закључити да постоје
мале могућности да се ула-
же у стандард радника. Лич
ни дохоци су испод нивоа ре

публичког просека, па и ис
под просека личних дохода-~
ка радних организација у
краљевачкој општини. Маг-
нохром је био раније акуму
лативан и атрактиван. Рани
ји положај био је бољи него

данас, посебно када се ради

о сировинској бази и њеном

квалитету. Другачије је би-
ло и са тржиштем.

На конференцији за штам
пу истакнуто је да „Магно-

хром“ заокружује производ-
ни процес, да му је основна
делатност производња опе-
ка и ватросталних материја-
ла, али да се граде и нови по
гони који ће моћи да корис-
те све материјале. То не зна
чи да се ствара конкуренци
ја онима који већ нешто сли
чно раде, већ да се проширу
је производња. Проширива-
ња производње и јачање ква
литета производа су разлог
амбициозних и великих пла
нова у овој години у Инду-
стрији „Магнохром“. Стеван

Суша је додао и то да је ши
рење програма природни
пут, Неће се стати ни на тер
мотехници већ ће се ићи и
на област неметала, јер це-
ла Србија има могућности за
развој ове области. Ми хоће
мо да развијамо, истакао је
Суша, нови систем грејања
на бази магнезитног језгра и
електричне енергије, јер о-

вај начин грејања има пред
вости у односу на све друге
системе.

Д. Цвијетић

СутрауКраљеву

ОПШТИ САБОР И ЗАЈЕДНИЧНА
СЕДНИЦА СВА ТРИ ВЕЋА

Стшти сабор и ХХХТ заје луке о буџету Општине за о-ца и других корисника услу
дничка седница сва три ве-
ћа Скупштине општине Кра

љево, која је била одложе-

на. због појаве великих 6о-
тиња, заказана је За сутра
(7. април). На дневном реду

Општег сабора налазиће се

утврђивање основа друштве

но - економске политике оп

штине Краљево и претрес од
 

сдборници су напоменули да

је било у прошлој години Не

ких мањих пропуста у раду
комуналне и санитарне инс-

пекције као и милиције. Ис-

такнуто је да органи безбед

ности морају у будуће бити

ефикаснији у свом раду, а
нарочито у спречавању туче
и кршења јавног реда и ми
ра од стране појединих гра-

ђЂана који долазе из Новог

Пазара и Косовске Митрови

це и праве нереде на желез
ничкој станици и другим ме

стима на општинском подру
чју. Без обзира на ове сит-
не пропусте у целини је уг-

лавном позитивно оцењен
рад свих ових органа и дата

им је пуна подршка од стра

не одборника.

У даљем раду седнице до
нета је одлука о организаци

ји послова промета на пија-

цама који су од посебног дру
штвеног интереса као и ре-
шење о давању сагласности

на број одељења и ученика

који ће се уписати у први
разред средњих школа у
школској 1972/73. год. Према
захтеву средњих школау
идућој школској години тре
бало је да се упише 11 оде-
љења првог разреда и то: 7
одељења у школи за КВ рад
нике и 4 одељења у гимнази
ји. Међутим, Скупштина ни-
је могла да прихвати овај
захтев услед недостатака сре
дстава за. финансирање ових

одељења, па је одлучено и
дата је сагласност да сеу
школи за КВ раднике у иду

ћој школској години упише

у први разред 5 а у гимна-

зији 3 одељења.

ву годину.
На седници Општинског,

Привредног и Већа друштве

них служби, одборници ће

расправљати о предлогу од
луке о буџету Општине за
1972. годину, предлогу одлу-
ке о издвајању средстава по
јединственом проценту из

бруто наплаћених прихода

друштвено - политичких За

једница, интересних заједни
 

 

Страна 3.

Седница Општинског комитета
СКС Краљево

Пуна ресфирмација

(Наставак са 1. стране)

убудуће, не само секретари
Комитета, већ и сви чланови
Општинског комитета,
У дискусији на свој седни

ци, подржани су предлоги ста
ЕСВИ изнети у уводном изла
гању. Том приликом нагла-
шен је захтев да се у наред

ном периоду чешће врши ана
лиза спровођења у живот до
нетих закључака и усвоје-
них ставова. Оцењено је да
је у протеклом раду у овоме

помера

 

реформе
било највише слабости и не
достатака.
На крају рада седнице, Ко

митет је једногласно одлу-
чио да се Радмило Николаје
вић, члан Савеза комуниста
организације СК предузећа
„Технометал“ у Краљеву ис
кључи из Савеза комуниста.
Прихваћен је и предлог од-
луке о распуштању ове орга
низације, који ће бити под-
нет на наредној седници Оп
штинске конференције.

М. Ђокић

мами

Краљевачка хроника

Продавница цвећа
у Лењиновој Улици

Краљево — Комунално пре-

дузеће „Чистоћа“ после то-
лико година најзад је успе-
ло да добије локацију у цен

тру Краљева где ће отвори-

ти сопствену продавницу цве

та. На седници ће такође би

ти речи о предлогу решења

о давању сагласности на пра

вилник. о унутрашњој орга-

низацији и систематизацији

радних места Секретаријата

друштвених прихода Скуп-

штине општине Краљево.

#
мг.

НЕСРЕЋА НА ПУТУ КРАЉЕВО — КРУШЕВАЦ

преврнуо се кимион
Краљево — Прошлог уторка
око подне на путу Краљево
— Крушевац дошло је до не

сбичне саобраћајне несреће
када се камион пун брашна

пожаревачке _регистрације
изненада преврнуо. До несре
ће у којој није било људ-

АИ

 

ских жртава дошло је у тре
нутку када се на камиону
сткинуо задњи леви. точак.

Камион се преврнуб и преп-

речио на средини пута због
чега је саобраћај у оба пра-
вца био паралисан дуже вре
ме.

ћа. Продавница ће се нала-
зити у Лењиновој улици и
биће снабдевена свим врста-
ма резаног, саксијског, деко
ративног и другог цвећа.

ПАЛАЛРАЛААЛЕ АЛААЛРАЛКАЛКАЛЋ

Данас представа
Гогољевог
„ревизора“

Краљево — Премијера Гого-
љевог „Ревизсфа“ у краљева
чком Аматерском позориш-
ту која је требало да се одр

жи пре десетак дана, одло-
жена је због опште вакцина
ције грађана и забране свих
јавних скупова. Затворена
премијера „Ревизора“ одржа
ће се данас (у четвртак) за

ученике основне школе „29.

новембар“ из Рибнице, док

ће ову исту представу сутра
(у петак) посматрати учени-
ци Медицинске школе.

оУУ

НЕСТАЛА ЈЕДАНАЕСТОГО
ДИШЊА УЧЕНИЦА

Краљево — Крајем прошлог

месеца, 28. марта нестала је

11-тодишња ученица основ-

не школе из Краљева, Јова-

нка Миленковић, са станом

у улици Ђура Ђаковића 2.

Девојчица је на себи имала

жути џемпер и шарену сук-

њу. Моле се сви они који ма

кар нешто сазнају о неста-

лој ученици да јаве њеномо-

цу Драгутину Миленковићу,
ул. Ђура Ђаковића број 2.

 

ЗАЛЕПИ ТЛАНАТ ЕДЕ СТИГНЕ
На прагу туристичке се

зоне, која све године не
би смела да буде стихиј
на и зависна од оних ко-
ји су најмање позвани да
о њој одлучују, основно
питање представља из-

тлед- нашег града, чисто
ћа и уређеност његових
паркова, тргова и улица.

Оно што најпре пада у
очи путнику који аутобу

сом долази у наш град,
јесте гомила смећа на ши

роком простору око ауто
буске станице. Ништа бо
ље није ни испред желез
ничке станице: на стаза-
ма у парку лежи гомила
хартије и других отпада
ка, које — чини се — ук
лања само ветар. Прене

брегне ли први утисак,

који је свакако непово-

љан, путника скоро на

аваком кораку дочекају
афиши свих боја и вели
чина, излепљени готово
на свакој згради и сва-
ком плоту, а најмање та
мо где им је место — на

рекламном стубу. Овај
проблем, на који су из
године у годину новинар
ска пера скретала паж-
њу, изгледа да нико није

вољан, или можда спосо-

бан, да реши.

ја су за то одређена, он
да би што пре требало

предузети ригорозније ме
„ре него досад. Испод тек

ста сваког плаката потпи-

сан

редбе. Уколико плакат ни

је истакнут на одређеном

месту, требало би да над

лежне службе по хитном

поступку казне организа-

тора скупа. То је једини

је организатор при-

начин да нас не препла
Ако већ не постоји мо

тућност да се „дивље“ ле

пљење плаката, спречи, и

да се организатори разно

разних приредаба и дру

ве призори уличног цир-

кускогт шаренила, који не

само да

укус, већ дају печат изра
вређају добар

зите ружноће, тла и
гих

_

масовних скупсва МЕ примитивности

·

читавом
упуте да грађане својим граду.

(неукусним) плакатама У
обавештавају са места ко Д. Илић

Д. Радуловић

ванинашететиве

Рини

пенапетиет

ентитетиОТАИТИЈ



 
 

ђ зултате.

Страна 4.
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У тутину ЗБОГ ЗАБОРАВНИХ СТАНАРА

ИБАРСКЕ НОВОСТИ“

из ОСНОВНЕ ПРИВРЕДНЕ КОМОРЕ
 

7. април 1972. године

ртпримоју __ПрИВРЕДНА_КРЕТАЊА У СНЛААУ СА РАЗВОЈЕМ У
Комунално предузеће у Ту

тину снашла је она народна:
„Грош по грош — оде кућа
на тобош“. Питање неликви
-дности дошло је до кулми-
нације у овом предузећу ко
ме више од 300 купаца и ко

рисниха комуналних услуга
дугује око 60.милиона ста-
рих динара. Овај колектив

од 20 људи већ два месеца
не прима личне дохотке, а
такође је доведена у питање
и редовна делатност овог пре
дузећа.

На листи дужника налазе
се неколико радних органи-
зација, док су остали углав
ном већина, приватна лица
за чији је рачун Комунално
предузеће вршило услуте. Та
ко Скупштина општине ко-
ја је и оснивач овог преду-
зећа дугује .6.269 динара,
Школа 3за квалификоване
Раднике из Тутина 32.856 ди
нара, „Грмија“ из Приштине
61.000 динара и тако редом.
И неким појединцима много
одговара да отплату дугова
што дуже одлажу. Тако О-
мер Хабибовић дугује 12.455
Авдо Хамзагић, радник овог
предузећа 17.342, Муратовић
Мурадин 7.092 динара и да
даље не набрајамо јер их је

много.

Овомпредузећу дате су на
управљање и све друштвене
зграде и станови. Али, око
150 корисника друштвених

"станова месецима, па и тоди
нама Не плаћа станарину. Ни
је тешко приметити да се
на списковима дужника ста

нарине налазе и неки дире
ктори, инжењери, професо-
ии други, који се на виси-

личног дохтока не могу

баш пожалити. Тако су дуго
вања, како нам рекоше у Ко
муналвом предузећу, Видака
Заграђанина и Ранке Триф
ковић, професора из Тутина,
прешла цифру од 7.000 но-
вих динара. Следе их још
147 „заборавних“ станара, ко
рисника друштвених стано-
ва, са нешто мањим износом.
Многи су већ усидрили сво

је мирне савести у новоса-
грађеним сопственим стано-
вима и ни мало их не узне-
мирава то што осташе дуж-
ни старом огњишту. Други
се, опет, одселили у друга
места остављајући за собом

дугове уместо захвалности.

О овим проблемима Кому
нално предузеће је ових да-
на упознало све надлежне
органе и организације у Ту-
тину и затражило њихову по
моћ. Одговорни из Предузе-
ћа признају део своје криви
це, јер су били неажурни
У наплати дугова, али много
више ударају на неодговор-
ност дужника. Такође, се др
вље и камење сваљује на О-
штштински суд у Тутину, за
кога кажу у Комуналном пре

дузећу да је неефикасан у
решавању њихових тужби за
наплату дуга.

И стубови дуж улица сте-
њу под теретом огласа у ко
јима Комунално предузеће
позива своје дужнике да из-
мире дугове у што краћем ро

ку, јер „у противном биће
предузете санкције.“ А сан-
кције су: раскидање уго-
вора 0 коришћењу ста-
нова, искључење водовода,
тужбе суду и тако редом,

Алија Смаилагић

из „Аутотранспорта““

СА ДВЕ САЛЕ УЛОЖЕ-
НО ЈЕ 40 МИЛИОНА СТА
РИХ ДИНАРА, ШЕ ЗА ИС-
ХРАНУ Р. ЋЕ
УЖИВАТИ ПОСЕБАН
РЕГРЕС.

КРАЉЕВО Питање
друштвене исхране био је
проблем који годинама ни

· је могао да се реши у овом
колективу. Радна органи-
зација није била у могућ-
ности да отвори сопстве-
ни ресторан друштвене ис
хране па се прибегавало
услугама са стране, Све
то није донело жељене ре

Радници су се
хранили где су стигли, а
најчешће су донссили хра
ну од кућа и тако обедова
ли у кругу предузећа . Ових дана и тај проб
лем: питање исхране рад-
ника биће скинут са днев
ног реда, Објекат рестора
на друштвене исхране упо
тпуности је завршен, на-
бављена је опрема и ова
економска јединица са по
себним обрачуном и жиро
рачуном почеће да се бри
не о исхрани наших рад
ника — рекао нам је Ко-
ста Драгојловић, руково-
дилац инвестиција у „Ау-
тотранспорту“. — Сама зг-

рада ресторана коју је гра
дило предузеће „Босна“
из Илијаша коштала је
тридесет милиона старих
динара док смо за опрему
дали још десет милиона
старих динара.
Ресторан друштвене ис-

хране, чији се почетак ра_
да очекује између 10,и 15.
априла ове године, поседу
је ресторан улаз са сани-
тарним уређајима где ће

(Стална рубрика)

У ресторану друштвене исхране

ОБРОК ЗА 600 РАДНИКА
Е У ОВАЈ ОБЈЕКАТ | радници прати руке, за-

ница
привредне коморе у Краље-
ву. На
више питања. Ми овог пута
желимо да са неколико пода

 

тим велику салу за руча-
вање капацитета 130 седи
шта, кухињу, магацин,

простор за продају безал
кохолних пића, хигијен-
ску просторију за запосле
не раднике, гардеробу и
малу салу од 30 седишта
за госте и пословне прија

теље.
Исхрана ће се обавља-

ти на принципу самоуслу
живања. Сваки радник
прилазиће пулту и бира-
ти јела по жељи. Један о-
брок ће се састојати од
супе, три кувана јела по
избору, салате и три пар-
чета хлеба,
— Колико ће радници

плаћати овај оброк још
увек нам није познато. О
томе ће одлучити органи
управљања, — каже Ми-

СР СРБИЈИ И
9 РАСЛА ИНДУСТРИЈСКА ПРОИЗВОДЊА, ЗАПОС-
лЕНОСТ, извоз.

Ф ПРОБЛЕМ НЕЛИКВИДНОСТИ НЕ САМО ДА НИЈЕ
" СМАЊИВАН ВЕЋ ЈЕ УЗИМАО И СВЕ ОЗБИЉНИ-
ЈЕ РАЗМЕРЕ.

Ових дана се очекује сед-
Скупштине Основне

ој ће се разматрати

така саопштимо привредну
ситуацију на подручју Ко-
море — каква је она била у
прошлој години. То су нам
смогућили исцрпни подаци
у информацији Коморе при

премљени за скорашњу сед-
ницу. ·

Пре свега, развој привре-

де на подручју краљевачке
Основне привредне коморе у
свему је индентичан са раз-

војем привреде на подручју
и Југославије.СР Србије

Планирани пораст производ

ње и услуга у 1971. години
од 12 процената премашен

је са 15,7 одсто што се оце-
њује као и за подручје Ср-
бије врло динамичним и нај
већим у последњим година-
ма. На овакав пораст инду-
стријске прсизводње најве-
ћег утицаја имала је пове-
ћана производња термо - а-
кумулационих пећи у „Це-
ру“ и „Магнохрому“ и дру-
тих електроуређаја у „Сло-
боди“.

Запосленост у привреди на
подручју Коморе порасла је

за 7,5 одсто уместо 6 одсто
колико је било предвиђено
сна почетку године. Пораст
запослености, управо, про-

ктично превисок, јер он се
рачуна да ни у 1975. години
нема услова да буде већи од
5 до 6 процената.
Свакако да је значајан и

податак о извозу који гово-
ри да је пребачен у поређе-

ЈИТОСЛАВИЈИ
њу са планом. Извоз би био
много већи да је „14. окто-

бар“ наставио са извозом тра
ктсра. Извоз је иначе преба
чен са 110 процената. Буџе-
тека потрошња и поред свих
настојања да се ублажи, ра
сла је и у 1971. години. Оп-
шти пораст цена није мимо

ишао ни подручје Основне

привредне коморе, а проб-

лем неликвидности не само

да није смањиван већ и по-
ред свих мера узимао све
озбиљније размере тако да
су на помолу и теже после-
дице. Од овога се изузимају
оне срганизације чији из-
воз прелази 50 одсто произ-

водње, као што су „Слобо-

да“, „Магнохром“ и њима
слични. Х

=
д.

 

коментар

ЈА Совезног фондо.
нородне привреде

Извоз капиталних добара,
односно опреме и бродова и
извођење инвестиционих ра
дова У иностранству су пос-
лови који захтевају отплате
на дужи рок и велика финан
сијска средства. У условима
светског тржишта овакав из
2сз обавља се посредством
средњсрочних и дугорочних
кредита. У нашим условима
ово треба да буде интеграци
они подухват, ствар целе ју
гословенске привреде, значи
јединствен фонд са јединст-
веним седиштем,

„Демонтирање“ обавеза фе
дерације и њихово преноше
ње на републике није мимо

ишло ни Фонд за кредитира-
ње и реосигурање извозних
послова. Раније је био под

савезним „шеширом“, а сада
ценат новозапослених је пра треба да постане Фонд прив

лан Штављанин, управ-
ник ресторана. Наше је
да се бринемо да радни-
цима припремамо што бо
љу исхрану како не би
ставили примедбе на наш
рад.
Ресторан ће радити то-

ком читавог дана, Пре по

дне у три смене од осам
до десет часова када ће се
хранити око 400 радника.
ЈУ осталом времену овде
ће се хранити радници из
друге смене и они који
пристижу са пута.

У ресторану друштвене
исхране који ће поред ку
ваних јела имати и сухо-
меснате производе, биће за
посдене три куварице, две
сервирке, шанк — мај-
стор, магационер, књигово
ђа и чистачица.

биндикат о исхрани радника
На седници Извршног

одбора синдиката „Ауто-
транспорта“ којој је пред
седавао председник Ста-
ниша  Грујовић, било је
више тачака на дневном

реду. Посебна пажња по-
клоњена је исхрани рад-
ника у ресторану друштве
не исхране и регресу који
радници треба да одржа-
вају од стране радне орга
низације. Како комерција
лна цена једног оброка
стаје седам нових динара.
чланови Синдиката пред-
ложили су да радници
плаћају 3,50 нова динара,

а остатак радна, организа
ција из својих“ фондов-
ских средстава. Предлог
су разматрали савети еко
номских јединица и сви

су га једногласно прихва-
тили, Готово је сигурно
да ће то потврдити и Цен
трални раднички савет на
својој наредној седници.
Поред тога чланови Син

диката донели су одлуку
да седморици радника ко
ји су пензионисани купе
поклоне — ручне часов-

нике у вредности 500 но-
вих динара. Тако ће руч-
ни часовници бити уруче-
ни Видану Илићу, возачу,
Милошу Драгојловићу, во
зачу, Маринку Маркови-
ћу, ковачу, Јездимиру Ми

новићу, чувару, Драгутину
Славковићу, столару, Ми–
лану Зеленовићу, лимару
и Животи Мајсторовићу,
возачу,
Једна од тачака днев-

ног реда била је посвеће-
на рекреацију и излети-
ма радника. Због ситуаци
је због превентивних ме-
ра и вакцинисања против
великих богиња, када из-
лети нису препоручљиви,
није одлучено када ће се
организовати први излет
У овој години. Али, је за
то формирана комисија од
четири члана која ће се
бринути о томе и предла-
гтати своје планове Извр-
шном одбору Синдиката.
Уколико се укине забра-
на о колективним излети
ма, постоји могућност да
Синдикална подружница
„Аутотранспорта“ органи-
зује излет својих радни-
ка у иностранство за вре
ме првомајских празника,

ЗАВРШАВА СЕ
АМБУЛАНТА

У кругу предузећа се
приводе крајњи радови на
згради будуће амбуланте у
којој ће радити један ле-
кар опште праксе и једна
медицинска сестра. Потре
ба за овом амбулантом о-
сећала се одавно поготову
када се број запослених у
„Аутотранспорту“ повећао
на близу хиљаду радни-
ка.

Лекарски прегледи оба-
вља ће се искључиво за
раднике „Аутотранспорта“
а постоје могућност да
амбуланту користе и рад- '
ници и суседне фабрике
кисеоника „Гоч“ из Рибни
це.

У склопу амбуланте која
има више просторија би-
ће смештене и пословне
канцеларије Погона теку-
ћег одржавања.

реде, односно привредних ор
ганизација заинтересованих
за пласман својих производа
на страно тржиште, Отуда
му се у садашњој привред-
пој констелацији и даје ван
редан значај, јер би без де
ловања оваквог Фонда дош-
ла у питање производња ос-
ноглих индустријских грана
наше привреде.

ДРУШТВЕНИ ДОГОВОР

Ради се убрзано. У Савез-
ној привредној комори је 23.
марта потписан друштвени
договор о оснивању Фонда,
чиме су се оснивачи обаве-
зали да у року три наредна
месеца одрже оснивачку ску

пштину и тако оснују Фонд.
Задатак Фонда бићекао и до

сада, финансирање извозних

 

о Фонда
кредита које овлашћене бан
ке одобравају извозницима
опреме и бродова и извођење

инвестиционих радова у ино
странству на кредит и даоси

гурава потраживања извоз-

ника и извођача према стра

ним партнерима, Једна од но

вина у Фонду привреде, за

разлику од ранијег „држав-

ног фонда“, биће и осигура-

вање послова обављених у

оквиру мешовитих друштава

наших и страних предузећа.

Материјалну основу за по-

словање Фонда чиниће уло-

зи оснивача, зајмови приба-

вљени путем уговора или из
давањем обвезница, и, мож-

да, средства ранијег фонда

федерације која су сада да-

та републикама.

м. ш.

РАЛЂАЛРАЛЊАЛЋАЛЋАЛЋАЛАЛА
 

  

Састанак чланова Синдиката

Амбуланта и ресторан
друштвене исхране ни-
су једини објекти -који

су подигнути у кругу „Ау
тотранспорта.“ У току го-
дину дана изграђене су но
ве пословне просторије у
склопу управне зграде са
десет канцеларија чија је

изградња стајала 29 мили
она старих динара, Тако-
ђе је изграђена и рампа
за прање аутобуса и тере
тних возила у коју је ин
вестирано 25 милиона ста
рих динара.

ЛЕКАРИ НА АУТОБУС-
КОЈ СТАНИЦИ

Вакцинација против ве-
ликих богиња успешно је
спроведена код свих рад-
ника „Аутотранспорта“.
Највећа опасност да се до
ђе у контакт са лицима
која су била у додиру са
оболелим особама је ауто
буска станица. Ту у току
дана, а и нарочито око по
ноћи стиже већи број ау
тобуса из Косова и Новог
Пазара, Зато је било опра
вдано што је Штаб за бор
бу против заразних болес
ти одредио да на аутобус
кој станици дежура екипа
лекара која контролише
путнике о примљеној вак

МММАЛААЛРАЛљКА

цини и истовремено обав-
љА вакцинисање. Нико од
путника није могао да кре
не на пут нити да уђе у
аутобус уколико није по-
казао потврду да му се ва
кцина успешно примила.
Особље „Аутотранспорта“,
кондуктери и возачи би-
ли су у том погледу педан
тни тако да им се нико од

путника без потврде о вак
цени није прошверцовао,

СЕДНИЦА РАДНИЧКОГ
САВЕТА

За понедељак ујутро би
ла је заказана седница Це
нтралног радничког саве-
та, али је због службеног
одсуствовања већег броја
чланова одложена За пе-

так, 7. априла. На овој се
дници биће разматрано ви
ше актуелних питања. У
првом реду, то је нови пра
вилник о организацији и
раду службе унутрашње
контролеунутар радне ор
танизације, затим правил

ник о раду Ресторана дру

штвене исхране, као и ре

изборност генералног ди-

ректора.

Д. Обрадовић
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Програм неразвијених до 1975. године
 

Основни циљеви друштвено-економског развоја општине Рашка до 1975. г.

Иборски рудници гродиће
индустријски погон метолне гране

Ф РУДНИК МАГНЕЗИТА „СУВА РУДА“ И ДАЉЕ ЋЕ
РАЗВИЈАТИ ПРОИЗВОДЊУ ГВОЗДЕНЕ РУДЕ НА
КОПАОНИКУ

У периоду до 1975. године
у општини Рашка се предви
ђЂа јачање квалитетних про-
мена у привређивању, јача-
њу материјалне базе и стан-"

дарда радних људи, повећа-
ње броја запослених. За ово

је створен јединствен про-
трам за који ће се заложити
сви они који ће омогућити
да се он што боље реализу-
је. Много се у наредном пе-
риоду очекује од више обла
сти, а првенствено од рудар-
ства, индустрије, пољоприв-
реде и туризма.

Лу

~ Према постављеним циље

И развоја оп

ја средњороч-
вимаи

 

улагања уосновне фондове

треба да буду усмерени у ре
конструкцију и модернизаци
ју производних капацитета
У рударству и индустрији.
Приоритет улагања имаће о-

не инвестиције које ће омо-
гућити потпуније уклапање
привреде ове општине у 0с-
новне концепције развоја Ре
публике. Интеграциони про-

цеси започети још раније о-
мотућиће остваривање доб-

рих резултата јер су постиг

нути значајни захвати на о-

вом плану — везивањем ра
шчанске привреде са ауто-
мобилском индустријом ви-

соко ватросталних материја

ла и индустријом бакра.

     Р:

 

  па
Ибарски рудници планирају

преоријентацију производње

ЈУ средњорочном плану И-

барски рудници планирају
преоријентацију производње.

Планира се изградња индус
тријског погона металне гра
не, Концепција финансира-
ња ће се ускоро учинити и
већ 1974. године погон ће се

изградити. Преко овог пого
на оствариваће се организо-
вана веза са неким од воде-
ћих групација металне гра-
не. Укупна улагања у овај
погон износиће 50.000.000 ди
нара, при чему ће учешће ра
дне организације износити
50 одсто што и гарантује из-
вршење овог планирања.
Основна делатност — угаљ,

се неће занемаривати. У оп-
рему рудника и модерниза-
цију јама, отварању нових
налазишта уложиће се зна-
чајна средства.
Интересантно је напомену

ти да ће нови погон у Ибар-
ским рудницима запослити
250 нових радника и да ће
остваривати производњу од
50.000.000 динара.
Рудник магнезита „Бела

стена“ предвиђа даље оства-

врење и оспособљавање за

експлоатацију лежишта маг-
незита на локацији „Трна-

ва“ као и изградњу изБОЗНОГ

тунела За жичару. Предви-
ђена улагања износе 21 ми-
лион и 540.000 динара. Сред-

ства обезбеђује Здружено
предузеће „Магнохром“ из

Краљева.

У наредном периоду руд-
ник азбеста „Корлаће“ пред
виђа финализацију и модер
низацију производње и пре-
раду азбестног влакна. Руд-
ник магнезита „Сува руда“
иде у даље развијање про-
изводње гвоздене руде на Ко
паснику. Предвиђена су ула

тања од 15.000.000 динара ко-

ја обезбеђује металуршки ко
мбинат „Смедерево“.
озЕраајна улагања предви

ђен ФУ. и у металопрерађи-
вачкој индустрији, електро-
дистрибуцији, пољопривре-

ди, туризму, комуналној при
вреди. Биће тешкоћа у све-
му овоме, али се треба нада
ти да ће значајно учешће за
развој ове општине дати и
Фонд за неразвијене.

  

ДЦ.

 

нашеперспективе

"припремљен прогром изгродње
прумсних комуникација

Све републике и покраји-

не припремиле су програме
изградње и уређења магис-
тралних путева. Ти програ-
ми служе као основа плана
изградње нових и модерни-
зације постојећих друмских

комуникација, јер се само ко

ординираном акцијом може
обезбедити оптимални развој

у овој области.

У неколико последњих го-

дина модернизацији путева

била је посвећена изузетна

пажња. Тако је крајем 1971.

године на подручју Југосла-

вије омогућен удобан друм-

ски саобраћај на преко десет

хиљада километара путева.

Ако се томе додају и осавре

мењени или боље речено де

лимично модернизовани пу-

теви (асфалтне траке) изла-

зидау Југославији има пре

ко 25.000 км путева подобних

за друмских саобраћај. Упр

кос таквом развоју још увек

не можемо бити задовољни

нашом путном мрежом. Јер,

тек њена трећина има асфа

лтни коловоз. Према предви

ђањима планера, на крају

1975. године то учешће ће из

нети 40 одсто.

Напоредо је претпостављен

и интензиван пораст мотори

зације. Тако се рачуна да

ће се за пет година знатно

повећати број разних вози-

ла. Управо, пројекцијама до

1975. година сагледава се да

ће на крају те године бити

1,800.000 путничких аутомо-

била, тј. да ће на сваких

11-12 становника доћи по је

дно путничко возило. Исто

тако, процењује се да ћеу

земљи циркулисати у саобра

ћају са домаћим регистар-

ским таблицама око три сто

тине хиљада теретних ауто

мобила и преко двадесет хи

љада аутобуса.

За финансирање модерни

зације путне мреже користе

се редовни приходи — упла

те корисника при регистра-

цији и део пореза на промет

течних горива. Такође запа-

жено место имају и унутраш
њи зајмови као и партици-
пација појединих привред-

них организација и самодо-

принос грађана.

Поред осталог, користе се ,

и имају велики значај и ме

ђународна кредитна

тва. Познато је да је већ уз

помоћ кредитних средстава

Међународне банке реализо

Рана или је у току реализа

ција неких значајних путе-

ва као што су: Скопље — Те

тово — Гостивар — Кичево

— Охрид у Македонији, Но-

ви Сад — Београд у Србији

и Војводини, Зеница Сараје-

во у Босни и Херцеговини,

Бар — Улцињ у Црној Гори,

Карловац — Загреб у Хрва

тској, Врхника — Постојна

— Радрто и Хоче — Левец

у Словенији, Приштина —

Косово Поље — Приштина

— Медаре — Пепељевац на

Косову и у Србији.

програм

ПРОИЗВОДЊУ.

Годинама је у Фабрици
вагона била пракса да се
у прва три месеца нису
испоручивали вагони куп
цима. Ове године, захва-

љујући благовремено уго
вореним пословима и на-

бавци материјала за прва
два месеца испоручено је
мађарским железницама
650 вагона. Поред овога,
У производним халама
Фабрике вагона убрзано

се довршавају „арко“ цис

терне за фирму „Кре-

фелд“ из Западне Немач

ке, 
ПАЛЋАЛЋАЛЋАЛЋАЛЋАЛАЛЋАЛЋ

 

| Преко 70 одсто производње за извоз
9 БЛАГОВРЕМЕНО УГОВОРЕНИ ПОСЛОВИ ОМОГУЋИЛИ НОРМАЛНУ

На недавно одржаном
сајму у Лајпцигу Фабри-
ка вагона из Краљева је

изложила прототипове

средстава интегралног
транспорта и то вагона за

превоз контејнера и полу
приколице за превоз кон
тејнера. Ова два произво
Да су први из новог про
изводног програма Фаб-
рике вагона, а очекује се
да се у овој години про-

изведу прототипови оста-
лих средстава интеграл-
ног транспорта, свинг—

лифт за „Аутотранспорт“

љута

ЗАААЛРМАА

Фабрика вагона реализује свој овогодишњи

искључивих извозника.

5. страна

 

из Краљева, надградња
друмских и прикључних

возила из производног
програма „Црвене заста-

ве“ из Крагујевца и фир
ме „Калабрезе“ из Итали
је као и грејне плоче
за „Магнотерм“.
Усвојеним производно

— финансијским планом
за ову годину Фабрика ва
тона би требало да око 70

одсто своје производње
пласира на инострано —
конвертибилно подручје
тде би се уврстила у ред

ДЦ.  
 ~

Актуелна комунална тема

омунално привреда
заостаје 30 прослемима

е ШТА КАЖУ У СТАЛНОЈ,КОНФЕРЕНЦИЈИ ГРАДОВА ЈУГОСЛАВИЈЕ
Од степена развијености

комуналне делатности опре-
мљености појединих насеља,
нарочито градских, зависи и
укупни стандард грађана и
њихова могућност за ефикас

није коришћење услуга за
подизање опште и личне хи
тијене и слично.
У Сталној конференцији

"градова Југославије кажу да
је и поред великих улатања

 

Врњачка Бања

Почело склапање __
колективних уговора

9 УГОВОРЕ О ЛЕЧЕЊУ И
БАЊИ ВЕЋ СКЛОПИЛО

ОДМОРУ У ВРЊАЧКОЈ
ВИШЕ РАДНИХ ОРГАНИ-

ЗАЦИЈА И КОМУНАЛНИХ ЗАВОДА ЗА СОЦИЈАЛ-
НО ОСИГУРАЊЕ ИЗ ГОТОВО СВИХ РЕПУБЛИКА.

9 ПОСЛЕ АДАПТАЦИЈЕ СТАЦИОНАР „МИРКО ТтО-
МИЋ“ ДОБИЋЕ ЈОШ 80  
Врњачка Бања је и ове го

дине на најбољем путу да ос
твари рекорд у броју посети
лаца и ноћивања. Већ на по
четку ове године, знатно ра-
није него претходних, пока-
зан је вељики интерес за

средс- 86

Стационар „Мирко Томић“

склапање колективних уго-
вора о лечењу и одмору у
овој нашој најпознатијој ба-
њи. Преко филијале „Пут-
ник“ већ је склопљен уговор

са неким радним организа-
цијама из Штипа, Лесковца,
Прилепа и других места.
Како сазнајемо, са Заво-

дом за лечење органа за ва
рење и шећерну болест, који

осим смештајних капаците-
та располаже и комплетном
балнеотерапеутском опре-
мом, до сада су уговоре скло
пили поред комуналних за-
вода Србије и заводи из

Сплита, Сарајева, Тузле, Зе

нице и Вуковара. Овако ве-

лико интересовање је разум

ПОСТЕЉА.

љиво када се зна да је поред
комплетних медицинских у-
слуга и успеха у лечењу, це
на болесничког дана у про-

шлој години износила 85 ди

нара.

 

у Врњачкој Бањи

Из Врњачке Бање стиже
још једна занимљива вест.
Наиме, стационар „Мирко То

мић“, који је у склопу Заво
да за обољење органа за ва-
рење и шећерну болест биће
у току ове године проштирен.
Пројектантски завод „Прос-
тор“ из Београда урадио је
пројекат за доградњу новог
блока, ад радове изводи Гра-
Ђевинско предузеће „7. јул“
такође из Београда. У ново
изграђеном делу биће смеш-
тено 80 постеља, комплетан
терапеутски блок са базеном
за рехабилитацију — хидро-
терапију, сала за вежбе и са
ла за електротерапију.

М. Глишовић

МАЛАЉАЋА/

У послератном периоду, кому
нална привреда и развој ње
них фондова значајно заоста
је за потребама становниш-
тва и развоја привреде у гра
довима. То заостајање је већ
у неким градовима толико да

је постало кочница даље пла
нске изградње станова и гра
дских насеља у целини. У
прилог томе се наводи да од
250 градова и насеља град-
ског карактера, 35 немају ја
вни водовод а 42 јавну кана
лизацију! Овај податак гово
ри о томе да готово сваки
шести или седми град нема
основне комуналне делатно-
сти, без којих се не може за
мислити једно савремено на
сеље.
УУ Београду сваки четврти ста
новник станује у зградама ко
је нису прикључене јавној
канализацијиу Љубља-
ни их има 15 од-
сто. а у Загребу двоструко
више, док у Приштини има
и свих 65 одсто зграда, одно
сно више од две трећине!
Слично је и са коришћењем
јавног водовода, с тим што

таквих зграда у Приштини
има 30 одсто а у Новом Са-
ду преко 50 одсто. Овакво

стање је резултат недовољ-
них улагања и нееконом-
ских цена ових услута, које
су административним мера-
ма задржаване на ниском ни
воу.
Ове и сличне комуналне

делатности треба сматрати,
; кажу у Сталној конференци
| ји градова Југославије, као

део и личног стнадарда тра
ђана и привреде на градском
подручју, од чега зависи
складни привредни развој.
Исто тако се сматра да соци
јална политика општине бу
ле тако усмерена да оптере-
ћује кориснике ових услуга
према обиму и квалитету а

истовремено да се бори за
што шири крут корисника о-
вих услуга на свом подруч-

ЈУ.
Улога општинске скупшти

не има велики значај за до-
слелније успостављање ехо-
номских олноса У овој обла
сти, како би се створила сре
дства за развој свих комуна
лних делатности. Од провен-
ственог значаја је и лруш-
твено дотовапање у овој 06-
ласти. како би се путем ду-
топочвих ттотвама и објепи-
њавањем спелстава ралних и
лоугих ооганизатија пости-

тла планска изтратња кому-

налних објеката. Тиме се у-
јелно уклањају узпопи раз-

лика у друштву, које се ма-

нифестују у степену друш-
твеног стандарда грађана је

дног или више насеља.

А. Б.
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ПОЉОПРИВРЕДНЕНОВОСТИ|
Пподлистак пољопривредних радних организација — Краљево

  

ПРОГРАМСКА ОРИЈЕНТАЦИЈА ПОДАИСТКА
„ПОЉОПРИВРЕДНЕ НОВОСТИ“

Информисање индивидуал љево, „Пољопромет“ Краље-
них пољопривредних произ- во, Пословно удружење Кра
вођача и чланова колектива љево и Ветеринарска стани-
радних организација пољо- ца Краљево).
привредне производње, пре- Циљ информисања кроз
Раде и промета пољопривред предложену форму у основи
них производа и робе, са по- ви је исти као за све врсте
дручја општине Краљево, о информисања у нашем со-
проблемима технологије, еко цијалистичком друштву, уз

номских кретања, стања и јаче истицање проблема и по
тенденција на тржишту, дру треба подручја општине и за
штвено - економских и по- интересованих радних орга-
литичких односа, одвијао се низација.
У досадашњем периоду пре- Предмет информисања би
ко средстава јавног инфор- се у првом реду састојао у
мисања дневне штампе, ра- пружању података о:

дија, телевизије, недељних

СФРЈ и СР Србије и преко
Радио станице Краљево и

„Ибарских новости“ на ни-
воу општине, затим преко
зборова, конференција, пре-
давања и седница органа у-
прављања.
Информисање са вишет ни

воа је свеобухватно у одно-
су на проблематику за коју

су заинтересоване радне ор-
танизације, село и произво-
ђачи, али је уопштено и че-
сто се не уочава веза опш-

__тих кретања и појава са ко-
" нкретним одразом тих по-

јава на нашем подручју.
Информисање на нивоу

општине је недовољно раз-
вијено. Мали је број извора

информација и незадовоља-
_вајући је број субјеката о-
бухваћ

Фој

 

енкроз све форме ин
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ласти економских друштве-
них односа у пољопривреди
и селу.
Из претходно изнетих кон

статација произилази да је
могло доћи до неодговарају-
ћег остваривања задатака,
планова, програма и циљева
друштва и радних организа-
ција на овом подручју и

због неразвијености система
информисања.
Да би се отклонили уоче-

ни недостаци у досадашњем

периоду и обезбедио бољи си
стем информисања, покрену
та је иницијатива да се у
оквиру „Ибарских новости“

обезбеди простор од једне
стране новинског формата у
сваком броју листа за подли
стак „Пољопривредне ново-

сти“, у коме би се третирала
проблематика за коју су за
интересоване радне организа
ције пољопривредне произ-

водње, прераде и промета по
љопривредних производа и
услуга у односу на своје рад
не колективе, село и јавност

__(СОУР „Воћар“ Краљево,
ПЗ „Морава“ Витановац, ПЗ
„Ратар“ Печеног, ПЗ „Једин-
ство“ Годачица, ПЗ Ушће,
ПЗ Рудно. Предузеће „Ис-
храна“, Млекара „14. окто-
бар“ Краљево, „Винар“ Кра

Механизација у пољопривреди

— плановима и програми-

листова и часописа на нивоу ма радних организација у од
носу на село;
— стању и кретањима на

тржишту;
— могућностима организо-

вања одговарајуће производ
ње и пласмана готових про-
извода и робе;
— технолошким искустви-

ма и достигнућима у облас-
ти пољопривредне производ
ње;
— резултатима пословања

радних организација;
— раду органа самоуправ-

љања;
— друштвено - политич-

кој активности;
— искуствима напредни-

јих пољ редних произ-
вођача;
— мишљењима привред-

них руководилаца и истакну

тијих стручњака о појединим
питањимаи проблемима по-

 

љопривреде и села и др.
Претходно изнет предмет

и садржај информисања у
подлистку „Пољопривредне
новости“, редлизовао би се у
форми сталних или повреме
них рубрика и чланака, ко-
ји би третирали одговарају-
ћу проблематику, као што су
на пример;
„Из науке и праксе“

_ „Коњуктурне информаци-је“

„Вести из радних органи-
зација“
„Календар пољопривред-

них радова“
„Ликови истакнутих про-

извођача“
Предлози и мишљења“

слично.

Информације потребне за
садржај подлистка обезбе-

ђЂивале би се од радних ор-
ганизација, односно њихо-
вих стручних служби, орга-
на управљања и појединаца;
друштвено - политичких ор

ганизација и заједнице, од-
носно њихових стручних слу
жби, са седнице Скупштине,
Савета, конференција, коми-
сија и слично; Основне при-

вредне коморе, Пословне бан
ке и Службе друштвеног
књиговодства; стручних пуб

и

ликација и штампе и других што то сама појава суше иза су

средстава јавног информиса
ња.
За припрему и обраду рас

положивих информација ан
гажовао би се постојећи но-
винарски кадар
новости“, на пример, за од-

говарајуће рубрике и врсту
чланака,
жбе појединих организаци-
ја на пример, Центар за раз
вој СОУР „Воћар“-а Краље

„Ибарских

затим стручне слу

во за технолошку и економ-

ску проблематику или посло
вног удружења за проблеме
стања и кретања на тржиш
ту, затим служба СО Краље

во, Завода за статистику Ос
новне привредне коморе и
задужени појединци из сва-

ке радне организације, која
учествује у издавању подли
стка.

С обзиром да су „Пољопри
вредне новости“ подлистак
већег броја радних органи-
зација, које делују на једном
подручју са сличним или ис
тим предметом пословања и

на тржишту се у извесним
случајевима налазе у конку
рентским односима, посебна
нажња се мора посветити 06
јективности информација, у-
важавања интереса читаве
групације, л
према другој радној органи-
зацији, заступању интереса
индивидуалних пољопривре
дних произвођачаи села који
произилазе из међусобних од
носа, што би се могло постићи
адекватном уређивачком по

литиком. Успешно решава-
ње ових проблема у облас-
ти информисања, представ-
љало би уједно и крупан до
принос остваривању заједни
чких циљева на подручју оп
штине, међусобном повезива
њу и пословно - техничкој
сарадњи.
Висина средстава за финан

сирање листа ангажована од
појединих радних организа
ција одређена је договором
представника Општинског
одбора ССРН и „Ибарских
новости“ и у међувремену ко
ригована жељом представни
ка појединих радних органи

лојалном односу

зација, што ће у будуће мо
рати да се исправи утврђи-
вањем објективних критери
јума за учешће у фананси-
рању подлистка, тј. ангажо

вањем додатних средстава
неких радних организација,
које сада неадекватно уче-
ствују у финансирању.
Ангажована новчана сред-

ства у припреми за издава-
ње подлистка представљају
почетни минимум за издава-
ње и покривање материјал-

КРАЉЕВАЧКИ

 

И сточарство је уносна грана пољопривреде

них трошкова штампања и
за извесну стимулацију сара
дника листа из радних орга
низација. У наредном пери-
оду са утврђивањем конач-
ног профила и побољшава-

њем квалитета, могуће је да
ће бити потребна већа сред-
ства у првом реду за обезбе

ђење сарадње еминентних
стручњака са стране, али ће
се истовремено овторити мо-

гућност ангажовања средста
ва и других заинтересованих

фактора за успешно инфор-
мисање ове врсте.

инж. агрономије
Александар Рашковић

„ВОЋАР“ У ПРОШЛОЈ ГОДИНИ

Позитивни Финансијски резултат
Ф у ПОРЕЂЕЊУ СА 1970.ГОДИНОМ ДОХОДАК ПОВЕ
ЋАН 8А743 ОДСТО ШТО ЧИНИ НАЈВЕЋИ КВАЛИ-

ТЕТ У СТРУКТУРИ УКУПНОГ ПРИХОДА. Ф ЛИЧ-
НИ ДОХОЦИ ПОРАСЛИ У ПРОСЕКУ ЗА 40 ОДСТО,
ПА ИПАК, СУ МЕЂУ НАЈНИЖИМ У ОПШТИНИ.

еФ У новој пословној ОРИЈЕНТАЦИЈИ ИДЕ СЕ
НА ПРОШИРЕЊЕ ДЕЛАТНОСТИ И ЗАОКРУЖИВА
ЊЕ ПРОЦЕСА ПРОИЗВОДЊЕ.

Краљевачки „Воћар“ је је
дна од радних организација
у општини Краљево која је

У неколико последњих годи-
на имала низ тешкоћа у ра
ду. Сигурно је да се све то
манифестовало и на финан-
сијске резултате и долазило
је до знатних губитака. Гу-
бици су долазили од нерен
табилне сопственепроизвод
ње и од кланице која је до
недавно била у саставу „Во-
ћара“.
— Ситуација у пословању

се изменила, каже директор
СОУР „Већара“ Краљево
дипл. инжењер Васо Томиће
вић. Прошлогодишњи резул

тат је позитиван и није се
пословало са губитком.
На недавној селници Рад-

ничког савета „Воћара“ усво
Јена је информација о по-
словању радне организације
у прошлој голини. Том при-
ликом је истакнуто да је ос
тваден укупан приход у вре
дности од 65.806.303 динара

Еранко Арежина:

бузбијоње корова у сушном периоду
За пољопривредну произ-

водњу ова година је изрази-
то сушна што се врло нега-
тивно одражава на приносе
скоро свих пољопривредних
култура. Штетне последице

суше још више потенцира
ју коровске биљке које вете
тирају у склопу са усевом
који се гаји. Оне ускра-
Ћују животни простор култу
рним биљкама, врше засену
и онемогућују деловање сун
чеве светлости, а уз то и оне
могућавају струјање вазду-
ха. Ове околности утичу на

развитак разних гљивичних
болести, на слаб развитак
биљке и осетно снижене при
носе. Међутим, изузетну ште
тност манифестују корови у
томе што из земљишта узи-
мају минералну храну и во
ду. Посебно бих указао на
штетност од одузимања воде
у сушном периоду. Коровске
биљке претежно имају добро
развијен коренов систем и
висок транспирациони коефи
цијенат, тако да из земљиш
та износе велике количине
воде. Значи, да гајењем би-
љкама одузимају и оно мало
воде, која се због суше задр

жала у већој дубини. Према
томе, присуство коровских
биљака у усеву ствара још

безводније прилике, него

зива. То су довољни разло-
зи да се што ефикасније бо

римо против коровских би-
љака.
Мере борбе против коров

ских биљака су врло ком-
плексне и треба их као так

ве и изводити. Утврђено је
да се велики број коровских
биљака преноси на њиве пу
тем стајњака који није пот
пуно прегорео, па изноше-
ње потпуно сагорелог стај-

њака може смањити број
коровских биљака у усеву.
Употреба хербицида тра-

жи строго придржавање ут-
врђених упутстава за сваки
препарат посебно. Свако по-
већавање концентрације мо-
же изазвати оштећење усе-
ва пшенице, кукуруза и др.
а свако смањење концентра
ције може препарат учини
ти неефикасним за корове и
тиме нам учинити узалудан
труд и уложена средства.
Како се ради о врло струч-

ном послу, то је најбоље да
количину препарата по једи
ници површине одреди пољо
привредни стручњак узима-
јући у обзир конкретне при
лике.
Данас су у употреби препа

рати схербицида на бази
МЦПА и 2,4, —Д киселине.

Препарати на бази МЦПА
„Неосан“, „Дехербан“,

што је за преко 40 процена-
та више него годину дана ра
није. Добит радне организа-
ције износила је 1.165.024 ди
нара чиме се демантују све
вести о томе да је било губи
така.

Када смо питали директо

ра Томићевића — шта је то
што је допринело тако зна-
чајном повећању укупног
прихода он нам је одговорио
да је у питању повећан про
мет робе и материјала на ма
ло и велико, пораст цена на
тржишту, већи приноси у би
љној производњи на еконо-
мијама, повећане услуте ма-
шинског парка, потпуније ко
ришћење капацитета хлад-
њаче, повећан откуп пољо-
привредних производа, сти-
мулативнији начин награђи
вањд према резултатима ра

да и појачано ангажовање
колектива и органа управља

ња у јачању пооизволне по-
литике у радној организаци-
ји.

„Агроксоне“, „Фоноксилен“
и др. који су мање опасни за
усев пшенице. Препарати
на бази 24—Д киселине су
„Моносан“, „Коровин“, „Ко-

ровицид“, „Коромор“ и др.,
а који се одликују бржим де

ловањем на корове. Из ово
га се може зкључити да пре
парате на бази МЦПА тре-
ба користити када је пше-
вица осетљива тј. у почетку

влатања, када је много зако
ревљена, па треба употреби

тивећу количину хербицида
када је време кишовито па
је усев мокар. Међутим, прес
кање препаратима на бази
24—Д киселине је боље ка-

да се прскањем жели брже
уништити коров и када се
прскање обавља благовреме-

но и у нормалним условима.
Време када се пшеница у
свом развоју ретко оштећу-
је је од завршетка бокорења

до почетка влатања. За уни
штавање осетљивих корова
(дивље репице, горушице и
др. употребљава се 750 гра-

ма активне супстанце по 1
хектару, а за отпорније (па-
ламида) 1.250 грама по јед-
ном хектару. За врсту херби

цида и концентрацију, те

време и начин употребе кон
султовати пољопривредног

стручњака.

Пословало се и економичним
је

Утрошена средства су спо
рије расла од укупног при-
хода за 4,5 процената, рекли

су нам у краљевачком „Во-
ћЋару“. Ово показује да се

економичније пословало. Тај
успех би био још већи да је
нађено боље решење у уну-

трашњој организацији рада
нарочито када је било у пи-
тању боље коришћење капа
цитета и радне снаге. Мате-
ријални трошкови су тако-
ђе расли спорије него у 1970.
години, а мање је било и за
лиха готових "производа не-

го годину дана раније.

Доходак у прошлој години

је повећан за 74,3 одсто што

чини највећи квалитет у

структури укупног прихода.

Овоме је, кажу у „Воћару“
допринело повећање укуп-
ног прихода и његовог ква-
литета. Све је ово омогући-
ло и значајан пораст лич-
них доходака. Управо су они
у прошлој години порасли за
равно 40 процената и дости
гли просек од хиљаду но-

вих динара што је за триста
динара више него у 1970. го

дини.

У прошлој години СОУР
„Воћар“ Краљево је забеле-

жио у свом пословању по-
раст продуктивности, еконо
мичности и рентабилности па
је све ово довело до позити-
вних кретања у привређива
њу. Доходак по раднику је

повећан за 63 одсто а бруто
лични дохоци за 32 одсто из
чега се може јасно закључи.

ти да није дошло до наруша
вања пропорција на штету
фондова.

Мере за усавршавање уну

трашње организације рада

Позитиван пословни резул
тат из прошле године наста
вљен је и у овој години и
он ће ићи једном сталном у-
злазном линијом, јер су пре
дузете мере и за бољу уну-
трашњу организацију рада.
Систем расподеле усклађен
је са резултатима привређи

вања и чини се да ће распо-
дела бити значајан чинилац

у даљем успешном развоју.

У новој пословној оријента-

цији ићи ће се на прошири-

вање делатности и постоје-

ћих капацитета који ће у це

лини заокружити производ
ни програм. Чине се напори
да се напусте нерентабилне
делатности и да у план „у-

лазе“ само послови од којих

сс може очекивати добар фи

нансијски резултат.

дц.



 

7. април 1972. године
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У селима испод Јастребара

СЛОЖНА СЕЛА
ВОДОВОД ГРАДЕ
Захваљујући великој сло-

зи мештана неколико села
испод Јастребара и великој
стручној помоћи Војне пош-
те у Мрсаћу, у готово сваком
домаћинству Буковице, Де-
деваца, Ласца и једног дела
Самаила и Мрсаћа, зашуме
ле су чесме. Здрава пијаћа
вода, о којој су сељани ових
села, сањали деценијама, до
ведена је са преко 17 кило-

метара.

Пролазећи кроз село Буко
вицу, срео сам Милету Миљ
ковића, председника режиј-
ског одбора за изградњу во
довода.

— Воду је на овом безвод-
ном терену добило 170 до-
маћинстава. До сада за радо
ве на изградњи водовода у-

трошено је око 120 милиона
старих динара, не рачунају
ћи још преко 16.000 надница
које су мештани ових села
дали. Многи мештани су се
тодинама патили за воду. Во
да је доношена са бунара,
који су често били запуште
ни и нехигтијенски, каже Ми
лета.

Када смо повели реч о то-
ме ко је најзаслужнији за

ову најзначајнију акцију у
историји села, Милета је по
ко зна који пут поменуо Во

јну пошту у Мрсаћу и глав
ног пројектанта инжењера
Мирка Живковића.
У овој години, како реко-

ше мештани, планира се у-
вођење воде у још 40 сеос-

 

ких кућа. Вода ће бити дове
дена са извора у Каони. Ка-
да и то буде готово укупна
разводна мрежа у овим се-
лима између асфалтног пу-
та Краљево — Чачак и пла

нине Јелице, прећи ће циф-
„Ру од 80 километара!

Да вода значи препород за
села, говори и податак да је
само у селу Буковици изгра
ђено већ шест купатила. За
тодину две биће их на десе-
тине, баш као што је случај
са радио апаратима и теле-
визорима. Но и поред свега
мештанима Буковице може
се ставити једна озбиљна
замерка. Мада поред саме
школске зграде пролази водо
вод, школа још није добила
воду.

Водовод није једина пре-
окупација сељана Буковице.
Пре годину и нешто више да
на уведен је месни самодо-
принос за куповину тракто
ра, са којима село заиста ос
кудева. Нешто касније меш-
тани су се сетили да је боље
изградити односно адапти-
рати сеоске путеве у дужи-
ни од 15 километара и извр-
шити реконструкцију ниско
напонске електричне мреже,
која је одавно дотрајала.

— Надамо се да ћемо из
самодоприноса од 5 одсто са
купити довољћо средстава —
вели Радош Јосифовић, пре
дседник месне заједнице.
Имамо лоше путеве, а они
су кочницапрогреса сваког

ИБАРСКЕ НОВОСТИ

па и нашег села. Размишља
мо да за коју годину крене
мо на прикупљање средста-
ва за асфалтирање главног

пута.

Не треба заборавити да су
мештани Буковице велике
„инаџије“ када је у питању
нешто да се уради. До сада

су увек градили све сами: пу
теве, уводили струју, Дом
културе, далековод, водо-
вод... Сада планирају уре-
ђење библиотеке, коју су не
давно добили од Радио - те
левизије Београд, емисије
„Село без сељака“.

Буковица је изразити во-
ћарски крај. У последње вре
ме мештани се све више о-
ријентишу на засађивање па
туљастог сортног воћа. Ства
рају се читаве мале планта-
же. Поред воћара има и до-
брих ратара. За разлику од
осталих села, Буковица се
може похвалити да је прили

чан број млађих људи који
остају на селу, јер и поред
свега ту налазе своју рачу-
ницу. За пример им служе
и узорни пољопривредници
као што су Васа Васиљевић,
Сретен Радујевић, Томислав
Јевтовић, Јован Сталетић и
други познати воћари и ра-
тари. .

Приликом одласка из села,
рекли су ми: „Ово је само
почетак, о Буковици ће се
тек чути!“.

М. Глишовић5 ~ –

 

нестаје проблема око изградње водовода у Врби

ЗАКОН МА СТРАНИ ВРБЉАНА
овим ма

• ВРХОВНИ СУД СРБИЈЕ поништио РЕШЕЊЕ РЕ
пуУБЛИЧКОГ СЕКРЕТАРИЈАТА ЗА ПОЉОПРИВРЕ
ДУ, ШУМАРСТВО И ВОДОПРИВРЕДУ КОЈИМ ЈЕ
БИЛО ОНЕМОГУЋЕНО ДА МЕШТАНИ ВРБЕ НАС-
ТАВЕ ЗАПОЧЕТУ ИЗГРАДЊУ ВОДОВОДА ОД ИЗ-
ВОРА У СЕЛУ ДРАГОСИЊЦИМА.

ми

Јошт 1968. године почела је
велика акција на изградњи
водовода у селу Врби. Меш-
тани овог села имали су са-
тласност мештана Драгоси-
њаца да користе извор који
се налази у Драгосињцима.

 

име

љево. Она је тражила сву
потребну техничку докумен-

тацију и на крају је одлу-
чено да се дозволи градња
водовода.
— Ми смо после тога пре-

узели све што смо могли да

Некада се по воду ишло и овако

Међутим, касније долази до
низа неспоразума око овог
питања. Група људи из Дра
тосињаца је покушала да о-
мете извођење радова на но
вом водоводу. Спор тако до-
бија све веће димензије и до
лази до низа састанака дру-
штвено - политичких орга-
визација ова два села. Да се
проблем реши покушала је
и Скупштина општине Кра-

акција тече нормално и да
што пре дођемо до воде, ка-
же председник Месне зајед-
нице у Врби Добрица Анто-
нијевић.

Акција ипак није успела
и време изградње водовода
је одложено. Разлог за то
према речима Славољуба Та
штића, председника Соција-

листичког савеза из Врбе је
нова интервенција групе гра

ђана у Београду. Управо до-
шло је до жалбе мештана из
Драгосињаца на постојеће ре
шење о одобрењу око изград

ње водовода. Републички се

кретаријат за пољопривре-

ду, шумарство и водопривре
ду доноси своје решење ко-

јим се практично забрањује

наставак изградње водовода

у Врби.

Врбљани су знали да је

закон на њиховој страни па
су се жалили Врховном суду

Србије и тражили да се по-

ништи решење Републичког
секретаријата за пољоприв-

реду, шумарство и водопри-
вреду.

Како смо званично сазна-

ли Врховни суд СР Србије

на седници од трећег фебру

ара је поништио решење Ре

публичког секретаријата за

пољопривреду, шумарство и
водопривреду и тако конач-
но решио проблем који је то

лико непријатности доносио

грађанима Врбе.

— Водовод ћемо завршити

у овој години, каже председ

ник Месне заједнице Добри

ца Антонијевић. Предрачун-

ска вредност овог објекта из

носи 130 милиона старих ди

нара. Воду ће користити 250

домаћинстава, школа са пре

ко 400 ученика, здравствена

станица, ветеринарска амбу

ланта, предузеће „Мермер“,

„Воћар“ и неколико других

организација.

Д. Цвијетић 

Пролећни мотив са села

 

С ТРАЖИМО НАЈБРОЈНИЈУ ПОРОДИЦУ -
 

Деце као кише
— каже Емро

У селу Долову удаљеном од
Тутина 15 километара, у под
ножју „Врањаче“ живи три

наесточлана породица зем-
љорадника Емра Суљића. То
су Емро, његова жена Фана,
синови: Салко, Исмет, Ра-
миз, Назим, Зајим, Хусеин и
Нусрет и кћерке: Зука, Зум
рија, Хаснија и Сенада.
У трагању за најбројнијом

породицом нашег краја, по-

пис неписмених уписана је
и Зука која ће похађати те-
чај за одрасле. Е, да вам је
видети када изјутра пођу у
школу, па се уреде од куће.
Богами су и добри ђаци. Про
сечно одлични и врлодобри.
Започети разговор настави

ли смо у соби величине 4х5
метара, која је и једина про
сторија, где живи ова мно-
точлана породица. Два дрве-

 

Породица Емра Суљића из Долова

сетили смо ових дана ову по
родицу. И још на првом ко-
раку и сусрету уверили смо
се да смо на добром и пра-
вом путу. Срео нас је дома-
ћин Емро са својом децом.

Када смо му испричали циљ
наше посете, није крио вели
ко задовољство што први пут
види новинара пред својом
кућом.
— Хвала синко, тим ва-
им новинама које су се се-
тиле и интересују се за нас
који имамо велике породице,
каже нам Емро, док седимо

и започињемо разговор.
= Па, ето, фако је почело.

Са првом женом, што се ти
че деце, нисам имао много
среће, па сам 1953. године у-
зео Фану, која је од мене
била млађа 23 године. И од
тада деце ко кише, прича
нам Емро. — Родило нам се

за ових 18 година 12 деце.
Но, најстарија кћи Банија
удала се пре 3 месеца. Ште-
та што тада нисте дошли, јер
би за једног члана били број
нији, шали се Емро.

Док смо разговарали са до
маћином око нас се већ наш-
ло десеторо деце, док је нај
млађа безбрижно још спава
ла у већ дотрајалој колевци,
која је шкрипила, као да је
и она хтела да нам исприча
како је у њој одрасло свих
једанаесторо деце и да ће из
држати још ако затреба.

Колико деце иде у школу
— питамо Емра.
— Па, цело једно одеље-

ње, — кроз шалу каже Ем-

ро. — За сада иде шесторо,
а сада када је био овај по-

на кревета са оскудном пос
тељином, један стари шпо-
рет, 16 кашика поређаних у
углу собе преко брвна, неко

лико порција расутих по па
тосу — целокупна су имови
на ове. породице. Деца спа-

вају на патосу, а шта је то

телевизор, креденац, кауч и-
ли сто и не знају. Док у со
би водимо разговор кроз раз
ређени патос старе брвнаре
допире тежак смрад, јер у
подруму још леже говеда:

Овоме треба додати да Емро
има још око десетак хекта-
ра пасивне земље, која ви-
ше узима него што даје, 20
оваца и шесторо говеди „бу-
те“, што је целокупна имо-
вина, капитал и егзистенци-
ја ове тринаесточлане поро-
дице.
— Шта да вам причам,па,

ето трошимо месечно 250 ки
лограма брашна. Наравно да
га купујемо. А, с хлебом, 6о
гами, шта се нађе. Више пу
та деца грицкају и сув ко-
мад, жали нам се домаћин.
Разговор је трајао неко-

лико часова, али за све то
време домаћица Фанд није
села. Неуморно је радила по
кући, а сваки њен дан је та
кав, јер није лако обавити
све кућне послове за овако
бројну породицу. Уз то за вре
ме сезоне пољопривредних
ралова мора да ради и по-
љопривредне послове. Али,
налчовечанским напорима
сФРана сва то успева. Поред
осталот, она свакодневно -мо
ра да умеси по десетак хле
бова, ла донесе воду за пиће
која је од куће удаљена чи-

тав километар, да носи руб
ље на прање на реку којаје,
такође, од куће удаљена о-
ко 2 километра. Враћа се с
мокрим рубљем од реке до
куће уз брдо, као уз брвно
стрмо, што представља посе
бну потешкоћу.
У овој породици нико ни-

је запослен. Живи се од жу
љевитих Емрових и Фани-

нихруку. Најстарија кћи Зу
ка није ишла у школу, па
ће ускоро почети похађање
Школе за одрасле. Салко по
хађа осми, Исмет седми, Зу
мрија шести, Назим и Ра-
миз четврти и Зајим други
разред основне школе у До
лову, док Нусрет, Хаснија,
Хусеин. и. Сенада проводе
још: безбрижне дечје дане.
Док сам се враћао у Ту-

тин пред очима ми је стал-
но провејавала слика ове

бројне породице, која је ос-
тала горе у брдима. Посеб-
но ме задивила храброст о-
вих родитеља, који у току
разговора ни једном нису по
менули терет и кајање што
имају толико деце, већ бри-
ту како их извести на пут,

који им ни мало неће бити
лак. Можда само уз нечију
помоћ.

А. Смаилагић

 

УСКОРО

ВИСЕЋИ МОСТ ПРЕКО
ЗАПАДНЕ МОРАВЕ

Инжињеријске јединице
територијалне одбране изгра
диће ове године висећи мост
преко Западне Мораве, који
треба да повеже села Угља
рево и Врњце. Становници
три гледићка села — Угља-
рева, Лозне и Стубла — ко-
је само морава дели од Вр-
њачке Бање, морали су до
сада, да би дошли до Бање,

да иду преко Трстеника и
Краљева, а тај пут је дужи
За 20, односно 40 километа-

ра. Иначе, веза ових села са
селом Врњци ишла је преко
скеле код Рибарског дома
„Шаран“, а скелом је могао
прећи Мораву само мањи
број путника и лакша запре
жна возила. Захтев зборова
бирача за овим мостом поти
че још из 1959. године, а 06
вовљен је 1970. године. Из-
градња  висећег моста биће
привремено решење, јер ода
вно се већ размишља да се

преко Западне Мораве изгра
ди прави мост, пошто еконо
мика туризма врњачког под
Ручја и план развоја саобра-
ћајница говоре у прилогве
зивања Воњачке Бање са
већим индустријским центри
ма, при чему се повенствено
мисли на Крагујевац. Пут
преко сУгљарева скраћује

пут до Крагујевца за 28 ки

лометара. %

ди.
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МЛАДИ У ЛИСТУ

 

ИБАРСКЕ НОВОСТИ

САРАДНИЦИ »ИБАРСКЕ новости“

 

Не могу од среће

срцу да одолим,
пролеће, пролеће,
ја те много волим!

Зоран Стам.
ученик ОШ. „ТУи

батаљон“ — Краљево

ЧАРОБНО ПРОЛЕЋЕ

Сунчеви зраци лако
ваздухом сад веју,
ветар снено пири,
нежно дира дрво свако
пупољци се живо смеју,
прави, мали пионири.

Зелено лишће трепери,
чешља ветар снени
што милује мекотом косе.
Поток тихо мери
брег неки уображени
и птице што небу пркосе.

ТИ ратар чело брише
опрано знојем врућим,
док ради у пољу
смело плугом пише
по годинама идућим
својурадост нову.

Биљана Милашиновић,
ученица ОШ „29. новембар“

— Рибница

ПРИРОДА СЕ БУДИ

нека гледа свет.

Више нема снега,
нема више студи,
"све је сада лепше

природа се буди!

Тордана Стојковић,
ученица УШ ОШ. „Ђура

Јакшић“ — Конарево

ПРОЂЕ ЗИМА БЕЗ СНЕГА

Шта је ово, другови,
реците ми сада,
зимско време прође
а још снег не пада7

Та каква је ово зима
када снета нема,
када снег не штипа
рукама обема

Јао, јао, јао,
свег нам није пао
шта ће онда нама скије
када снег на земљи није;

Што снега сада нема
жао је и мени,
али шта ћу, чекаћу
до позне јесени.

Милош Савић,
ученик УП-2 раз. ОШ. „Ми-
лун Ивановић“ — Ушће

„Нолитом“ и „Просветом“,

ће „Просвета“ из Чачка.

је да додели:

- „Мајци За празник“.

„Зима без снега“.

празник“.

жим аутомобилистом“ и

СИЛОВИЋУ, ученику

поштом.

тиме што ће сви ученици

 _дитеља.

љана Јовановић, Драгана

љана Трипковић. 

турно-просветном заједницом у Краљеву. На по-
четку смо обећали да ћемо на крају сваког месеца
доделити по три награде за прозу и три за поезију.

Ево коначно и наших првих добитника награда
које је овога пута обезбедило Издавачко предузе-

Специјални жири Литерарних игара одлучио

МАРИЦИ БАШИЋ, ученици ОШ.
вачки батаљон“ (Краљево) [ награду

Две Ш награде СНЕЖАНИ БАЈИЋ, ученици
ОШ. „29. новембар“ из Рибнице за песму „Кад у
руке узмем боје“ и ДРАГИЦИ СИМОВИЋ, учени-
ци ОШ. „Светозар Марковић“ (Краљево) за песму

ШЕ награду ВЕСНИ КИКОВИЋ, ученици Ос-

новне школе из Самаила 3за песму

Т награда за прозни састав припала је ВЕСНИ

ПЕТРОВИЋ, ученици ОШ „Светозар Марковић“

(Краљево) — „Оријана Фалачи и новинарство“.

М ДРАГАНУ ИЛИЋУ, ученику ОШ „ТУ краље
вачки батаљон“ (Краљево) за „Разговор са најбр-

Две Ш награде припале су ГОРДАНИ ГАЈИЋ,

ученици ОШ „29. новембар“ —
„Атом мрав и његове чаролије“ и ЗОРАНУ МОЈ-

ош
(Краљево) за састав „Шутовање на Кулиманџаро“.

Ученицима из Краљева и Рибнице награде ће

бити уручене у школи, а осталима ћемо послати

Ви се вероватно сећате да смотакођесвим учес-

ницима, без обзира да ли им је рад награђен или
не, обећали бесплатан једногодишњи упис у Народ
ну библидтеку у Краљеву. Обећање испуњавамо

у овом броју моћи да постану чланови Библиотеке.
Потребно је само да се јаве дежурном библиотека-

Руи са собом да понесу личну карту неког од ро-
Евои њихових имена:

Александра Божовић, Зоран Мојслонић, Со-
ња Трифуновић, Јасминка Миловиновић, Биљана
Милашиновић, Добросав Милошевић, Слободан Ту
фегџић, Светлана Матовић, Нела Марковић, Вес-
на Киковић (Самаила), Весна Петровић, Војимир

Лазаревић, Радмило Мишић, Александар Бојовић,

Снежана Живановић, Гордана Гајић, Драган Јова-

новић, Зорица Пантић, Снежана Жорићанац, Ма-
рица Башић, Бојан Крстић, Драгица Симовић, Љи-

вић, Снежана Бајић, Јасминка Миловановић, Весна
Недељковић, Драгољуб Милић, Драган Илић, Би-

  

УЧЕСНИЦИМА ЛИТЕРАРНИХ ИГАРА

Прошло је месец дана од када су покренуте
Литерарне игре у „Ибарским новостима“ у сарад-

њи са Народном библиотеком, Литерарном секци-
јом ОШ „29. новембар“, издавачким предузећима

Папирпрометом и Кул-

„КУ краље
за песму

„Најдражи  
(Рибница) за састав

„Светозар Марковић“

чије име буде објављено

Павловић, Душан Срето-

 

ШКОЛСКА ТОРБА МА ПРНЧА..
Тога дана сам дошао ку-

ћи љут на цео свет. А какои
не бих када сам добио једи

ницу из математике.

Још у ходнику сам бацио
школску торбу на под, а пре
ко ње и фискултурне пази-
ке. Тек што сам почео да и-
зувам ципеле, зачух иза се
бе непознати нежан гласић:
— Ух, јадна ја! Толико ме

жуљају ове патике...

Стадох као укопан. Кад се
прибрах, подигох патике са
торбе.
— Ах! — одахну она. —

Баш ти хвала!

Био сам изненађен и збу-
њен. Ипак, прихватих раз-
говор са кожном торбом. И
одмах је замолих:
— Испричај ми нешто о

 

себи, о твом животу. Хајде
кад те молим.
Почела је да прича:
— Најпре сам била једна

обична кожа. Затим су ме
са мноштвом других однели
у фабрику и после прераде
исекли на више делова ра-
зличите величине. Онда је
дошло оно незаборавно боц-
кање иглама. Све је то мно

го болело, веруј ми!
— Верујем ти! — климнуо

сам главом.
— Када су радници, на ма

шини за шивење, концем са
ставили све моје делове, на-
пустила сам фабрику — на-
ставила је торба. — Одве-
зли су ме камиони до оне
продавнице на углу. Док сам
стајала у излогу, сви су ми
се дивили. Међутим, моја ра
дост је била кратког века.
Убрзо после тога, довео те
је отац и купили сте ме. Код
тебе сам потпуно променила
првобитни облик. Када би
ма бар убудуће мало боље
чувао, била би срећнија. О-
бећај ми!
— Обећавам, буди сигур-

на! — утеших је.
Нежно сам подигао торбу

с пода и наслонио је уз фо-

тељу.
И. верујте ми, обећање сам

испунио. Брижљиво сам је
чувао и она је била задовољ
на. Сада је у „пензији“, али
и даље стоји уз фотељу.

Кад год дођем из школе, на
мигнем јој, а она се само на
смеје.

Јовица Петровић
уч. УТ-1 0. Ш. „ТУ краљевач
ки батаљон“ — Краљево

31. март 1972. године

палмама Васпитачи, васпитаници и родитељи (УП)
 

ОБРАЗОВАЊЕ МЛАДИХ
ТОМИСЛАВ МИЛОШЕВИЋ,
професор историје:

ДРУШТВЕНО-ЕКОНОМСКО
ОБРАЗОВАЊЕ ЗАОСТАЈЕ
ЗА ПОТРЕБАМА СРЕДИНЕ

У пољопривредној, као иу
свим средњим техничким
школама, наставни план и
програм није свуда „изда-
шан“ према наставним пред-
метима. Ученици у пољопри

вредној школи тако имају
највише општих предмета у

првојла донекле и у другој
години школовања. Највећи
део часоза заступљен је пре
ко стручних предмета, веж-
би и практичног рада. Посма
трајући програм у целости,
стиче се утисак да честе из-
мене у наставним плановима
нису дале адекватна реше-
ња, при чему се није водило
довољно рачуна: који и как
ви наставни садржаји треба
на утичу на формирање по-
гледа на свет из области тео
рије друштва, друштвено-
економских збивања у годи-
нама када ученици треба да

стекну друштвено-политичку
зрелост.
Наставни предмет истори-

је са основима друштвено -
економског уређења СФРЈ
изучава се по два часа неде
љно у прве две године шко
ловања. Ученик треба за све
та 140 часова у току свог
школовања да овлада одго-
варајућим чињеницама из
опште и националне истори-
је, као и најважнијим моме
нтима из културне историје
наших и других народа. На
крају тог програма оставље-
но је неколико тема за упо-
знавање са основама нашег
друштвено - економског си-
стема. Узмимо уз то да нас-
тавник треба најмање трећи-
ну тог времена да „утроши“
на утврђивање градива и ста

билизацију наствних садр-
жаја. Да ли је то трајна сво
јина знања, питање је које
може да претпостави и одго
вор.
Или настава економског о-

бразовања у другом разреду!
Законодавац је изоставио

предмет политичке економи-
је из трећег разреда по ра-

нијем систему, а у другом
разреду изучава се нови пре
дмет који треба ученицима

да пружи одговоре на сва
питања из области и свет-
ске економске политике. Мо
же ли то у другом разреду
средње школе
Са не већим амбицијама по

стоји и економска географи-
ја у првом разреду са по два
часа недељно или 70 часова
тодишње. Ученик треба по

овом „блиц“ програму да У-
позна најважније законито-
сти друштва, распоред све-
теких и наших добара, ути-
цај разних фактора и њи-
хов узајамни однос на поје-
дине системе и групације. Ни
је ли то преамбиционзно за
само једну и то најранију
годину средњошколског обра

зовања7
Са другом годином завр-

шава се период изучавања
друштвено - економске гру-
пе предмета, а примат доби-
јају стручни предмети. Оста
је отворено питање: колико
и како наши ученици могу

5555

ДЕО ИСТОРИЈЕ ГРАДА: Стари део Краљева

да се укључују у проучава-
ње најновијих збивања код
нас и колики је њихов до-
принос развоју теорије друш
тва и самоуправљања7
Имајући у виду ове „пре-

виде“ наставног плана и про
грама може да се очекује да
ће нови закон о средњем 06
разовању, односно наставни
програми да дају више про
стора за стицање друштве-
но - економског, марксисти-
чког и самоуправног знања
код наших ученика.

МИЛОМИР ЈОВАНОВИЋ,
инжењер:

ПОТРЕБНА ИЗМЕНА ОД
НОСА ПРЕМА СТРУЧНИМ

ШКОЛАМА

Однос према стручним шко
лама мора из основа да се
мења. Сада су оне чисто „про
светарске“ установе које су
отргнуте од привреде. Деша-
ва се да средњим стручним
школама „одлучују“ људи ко
ји довољно не познају рад и
потребе за таквим установа
ма или, најблаже речено, о

тим школама расуђују са кри

теријума основног образова-

марамарој

ЗАНИМЉНВОСТИ НЗ СВЕТА
ОПСЕРВАТОРИЈА НА МЕ
СЕЦУ7

Поводом успешног лета
„Луне 20“ до Месеца и на-
траг, московска „Правда“ 06

јављује изјаву академика А-
лександра Михајлова, који
сматра да већ данас посто-

ји реална могућност за ства
рање аутоматске месечеве
опсерваторије. Таква са зе-
мље контролисана опсервато
рија, обављала би најразно
врснија посматрања и истра
живања и слала мноштво ин
формација на земљу.

НАЂЕНА ЗИДНА СЛИКА
РАМЗАСА ШП

Слика фараона Размзаса
1 који је владао Египтом
пре 3.000 година, нађена је
на зиду близу египатског хра
ма у Тимни, северно од из-

раелског пристаништа Ејла-
та, на Црвеном мору. Рам-

зас је приказан огрнут кра-
тком хаљином и са симболом
краљевске змије која се оба
вила око његове руке, ка-
ко пружа понуде виткој 60-
гињи Хатор.
Рамзасову слику је недав-

но случајно открио један ту
ристички водич.

РАТ ГОЛУБОВИМА У ВЕН
ЕЦИЈИ

Венеција је објавила рат
својим голубовима, пошто је
њихов број достигао 300.000
и постао три пута већи од
броја становника града. По-

вод рату је тај што голубо-
ви слећу на иторијска зда-
ња града на лагунама и пр-
љајући их, изазивају коро-

зију на палатама од белог
мермера.

ња које им је познато, пошто
у њему раде и његов су са-
ставни део. Има и таквих
преседана да се о укидању
извесних школа расправља
па и доноси одлука, а да се
при томе не консултује при
вреда. Извесне школе су по
својој бити интегрални део
друштвено - економских од
носа и једне шире заједнице,
што се из „мишје рупе“ мо

же тешко сагледати.
Образовање кадрова мора

да има више система и до-
говора. Општине нису у мо
гућности о томе саме да расу
ђЂују, пошто је за одређене
регионе и шира подручја до
вољна једна таква школа.
Ово питање превазилази чак
и домен међуопштинског до
говарања уобичајеног на о-
вом подручју из простог раз
лога што неке средње шко-
ле покривају шира подручја.
Као пример навео бих кра-
љевачку Шумарску и Пољо
привредну школу, које по-
криву подручје
читаве зта па дане Ср;

   
бије, односно целе наше Ре-
публике. Упркос томе, још

увек нема никаквог догово-
ра на нивоу Републике или
ширег региона о потребама
за кадровима који превазила
зе општинске границе. Ради
тога, мишљења сам да је не
опходна сарадња и усагла-
шавање планова, без обзира
ко ће такве школе да фина
нсира. Данас их финансира
општина, сутра можда Репу

блика, али сагласност та два
фактора ипак је неопходна
и ње још увек нема. Зато и
није чудо да једну концепци
ју има општина, а другу Ре
публика у погледу развоја
неке школе од ширегзначаја.
Као учесник анкете у ва-

шем листу дозволите ми о-
вом приликом да се осврнем
и на наставне програме. На
самом почетку бих рекао, да
наставни програми морају
све чешће да се осавремења
вају. Тако, на пример, на-
ставни програми природних
наука у пољопривредној
школи, у којој се изучавају
воћарство, ратарство, вино-
градарство, честа измена со
рти императив је савремене
пољопривредне науке. На тр
жишту побеђује онај који се
појави са бољим сортама во

ћа, пшенице грожђа и слич-
но, а такве сорте настају го
тово сваким даном. Старе со
рте воћа и другог култур-
ног биља, а затим и део тех
нологије из домена тих при
мењених природних наука
постају историја. То би зна-
чило да не треба препусти-
ти наставнику осавремења-
вање наставе, већ то мора
да се чини организовано и
програмски осмишљено.
На крају бих додао да-је

у пољопривредну школи
проблем и њено повезивање
са достигнућима праксе. Са

времена технологија налази
се на великим имањима иу
организованим системима.
Без аутобуса, који би био

саставни део наставних сре
дстава, незамислива и неодр
жива је савремена средња
школа.
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Радни људи и култура 

новости

ЗАЛАГАЊЕ ИЛИ ОДЛАГАЊЕ
Од недавно одржаног Кон-

греса културне акције Ср-
бије култура се нашла у тра
жењима и изналажењима
својих задатака и предузима
њу разноврсних мера. При

свему томе дешава се поне-
кад да предвиђене акције ни
су увек збир, односно резу-
лтат планова рада и ствара-
лаштва установа и организа
ција у култури и уметнич-
ког професионалног или ама
терског потенцијала, који о-

Образовање

дражава потребе и могућно-
сти друштвено политичке
заједнице. Насупрот овој уз
гредној примедби, додајмо
још и ово: те акције у не-
ким случајевима су и одраз
који јим ни мало неће бити
планова републичких кул-
турно просветних органи-
зација. Оставимо по страни

ове опаске и задржимо се на
једном детаљу.

У плансвима културних а-
кција друштвено - политич-

ких заједница није довољно
посвећено пажње тражењи-
ма начина и могућности за
стварање услова приближа-
вања културе непосредним
произвођачима у индустриј-
ским местима и већим сели-
ма на подручјима општина.
Без обзира на све ово, неда

вно се у Краљеву чуо један
занимљив предлог, који би

на неки начин могао знатно
да помогне решавању проб-

НАРНСНСТИЧНО ОБРАЗОВАЊЕ МЛАДИХ
— ТРАЈНИ ЗАДАТА

Требало је изгледа чекати
на 21. седницу Председниш
тва СКЈ и осврте друта Ти-
та, па да се поново, ко зна
по који пут, почне размиш-
љати о недопустиво ниском

нивоу марксистичког образо
вања у нас. Мада је аларм
већ поодавно дат, посебно
кроз поразне резултате чита

_вог низа анкета и упутника
у којима Мо на повр-
шину ноторно непознавање
основа марксизма, нашегдру
штвено - политичког систе-
ма и историје СКЈ, изгледа
да се цела акција још увек
своди на традиционално „за
цртавање проблема“.
УЗ сво признавање сложе-

ности услова у којима се во-

ди борба за изградњу соција
листичког друштва, недоре-
ченост наставних планова,
помањкање одгсварајућих у-
мбеника и дефицит у струч-
ним кадровима, мора се при
знати да се целом овомпита
њу, бар на територији Орби
је, до сада прилазило исуви-
ше опрезно.
Ипак, ових дана, мада већ

УЗ мало закашњење, Репуб-
лички секретаријат за обра
зовање и науку одлучио је
да повуче први потез. Овим

школама на територији ФОр-
бије, којима је, уосталом, за
ксном и поверен задатак да
„разрађују, утврђују и кон-
кретизују наставни план и
програм“, упућено је писмо
У коме се скреће пажња да
„треба одмах, без одлагања,
предузети конкретне мере у
школи за побољшање мар-
ксистичког друштвено по
литичког образовања уче-
ника како путем наставе, та разовања школске

ко и реализовањем посебних
програма које треба да кон-
слитуише школа у сарадњи
са друштвено - политичким
организацијама“. Овим само

управним поступком донесе
ни програми требало би да
постану саставни део годиш
њег рада сваке школе на те
риторији Републике Србије.
Међутим, иако писмо Се-

кретаријата указује и на не-
ке конкретне акције које сто
је пред Просветним саветом
и другим републичким орга
нима и институцијама, раз-
матрање проблематике мар-
ксистичког друштвено по
литичког образовања у 06-
ласти школства још увек јеу
фази студијског проучавања.
_ Општа је оцена да је у ра
ду на остваривању циљева
и задатака образовања и вас
питања младих један од нај
значајнијих и најпресудни-
јих фактора наставник.
Дсбар садржај одразовања
је само основна претпостав-
ка успешне наставе. Њену
пуву успешност и жељене ис
холе обезбеђује ипак настав

ник, чија стручна, педагош-
ко - психслошка и идеолош
ко политичка спремност
мора бити на висини. Отуда
би првенствено требало обез
бедити одговарајући систем
сбразсвања и сталног усавр
шзавања наставног кадра. Чи
њеница је да овоме значајан
допринос може дати и Југо-
словенски завод за проуча-
вање школских и просвет-
них питања. Овај завод је
недавно организовао и саве-
товање на тему „Савремени
проблеми марксистичког 0о6-

омлади-

школовање радника

НОВ НАЧИН ПОЛАГАЊА
ЗАВРШНОГ ИСПИТА

Завршни испит за сврше-
не ученике Школе за квали-
фиковане раднике до сада се
састојао из израде практич-
ног рада, његовог писменог
образложења и усмене одбра
не. Овај пссао (полагање) тра
јао је за једног кандидата
око 20 дана. Сам начин пола
гања обухватао је све оно
што је један ученик стекао
или требало да стекне кроз
своје трогодишње школова-
ње и практичну обученост.

Међутим, већ на крају ове
наставне и школске године
почеће да се примењује но-

ви Правилник о полагању

завршног испита, у складу

са новим наставним планови

ма и програмима донесеним

1969. године, Нов начин пола

тања неће у многоме суштин

ски изменити сам процес, али

ће га зато доста компликова
ти. Наиме, завршни испит,
већ у јуну ове године, састо
јаће се опет из три дела, али
свег пута из: практичног ра-
да са писменим образложе-
њем и усменом одбраном као
једном целином, писменог ра
да из српскохрватског језика
мл усменог испита из једног
избесрног или ·фиксираног
стручног предмета.

   

У Школи за квалификова
не раднике у Краљеву по но
вом начину полагаће заврш-
ни испит у јуну око 260 уче-
ника, уколико сви заврше са
успехом трећи разред. Како
ће се у пракси показати при

мена новог Правилника 0 по

лагању завршног испита, ви-

деће се одмах после првих

обављених испита.

д. Јанковић

не“ за наставнике друштве-
вих наука, просветне савет-
нике, директора иостале за-
интерессзане. Коначно одго
варајући, можда и пресудан
допринос у побољшању ста-
ња марксистичког друштве-
но - политичког образовања
и васпитање младих треба да

пружи и Републичка конфе-

ренција Савеза омладине.

Емир Смојић

лема односа произвођача пре
ма култури.
Већи радни коликтиви тре

бало би да размисле о отва-
рању радног места за једног
радника у култури,
отприлике гласио тај пред-
лог. Додајмо уз то, да би је-
дан такав радник могао да
прати потребе за културом,
да изучава културне могућ-
ности, открива таленте, поп
уларише културу, организу-
је културну забаву, а нада-
све спроводи осмишљену по
литику у приближавању ра
дним људимарада и ствара-
лаштва У култури. Од тог
занимљивог предлога прош-
ло је готово шест месеци и
колико нам је познато, за от
варање таквог радног места
није се до сада изјаснила ни
једна већа краљевачка ор-
ганизација. Да ли то треба
да претпоставља да самоуп-
равним органима тих радних
организација није стало да
радни људи усвајају култу-
ру и њене тековине. Или та-=
ко нешто слично схватају ра
гници и стварасци у култу-
ри. Уместо одговора на ова
питања, остало је да се и
ми запитамо: да ли непосред
ни произесђачи· треба да се
приближавају култури, или
култура треба да се прибли
жава непосредним произво-
ђачима или треба очекивати
сбострано приближавање7

м.

тако је“
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Просветно - педагошки
завод крајем марта орга
низовао је општинско так
мичење јученика основ-
них школа из математи-
ке. На такмичењу се по
јавило 215 ученика пред
комисијом коју су сачи-
њавали: професори Иван
Мушикић и наставници
Миленко Проковић и Сла
вко Недовић. Од 85 уче-
ника петог разреда осно

вних школа њих двадесе
торо освојило је од 15 до
20 бодова. С обззиром да
је за њих општинско ис-
товремено и завршно так
мичење, то је Комисија
предложила да се награ-
Де ОНИ ученици који су
освојили по 20 бодова, а

њитнининанонимненитивилава

ан

инввани

Крајем марта у Краљеву

Одржано Општинско такмичење
најмлађих математичара

похвале они који су осво
јили од 15 до 19 бодова.
Од 130 ученика од шес

тог до осмог разреда ос
војило је од 186 до 25 бо-
дова њих четрдесеторо.
Поред 12 ученика из ос-

мог и 13 ученика из шес
тог, на такмичењу је по-
казало изразити смисао
за математику 15 учени-
ка седмог разреда основ
них школа.
На међуопштинском та

кмичењу „Младих мате-
матичара“, које је предви
ђено да се одржи 16. апри
ла у Краљеву, појавиће
се и 40 ученика основних
школа са подручја краље
вачке општине.

м.
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КУЛТУРНО - ПРОСВЕТНА ЗАЈЕДНИЦА СРБИЈЕ ПО-
РУЧУЈЕ

Задружне домове вратити култури
Шеста редована скупшти-

на Културно - просветне за-
једнице Србије ових дана је
упутила препоруку о задру-
жним домовима скупштина-
ма општина, конференција-
ма Социјалистичког савеза и
Савеза смладине, затим ме-
сним заједницама, земљорад
ничким задругама, пољопри
вредним комбинатима, зајед
ницама културе и културно-
просветним заједницама.

Поводом тога шеста редо
вена скупштина Културно -
просветне заједнице Србије
„сматра најпре да задружни

Године ипозоришно стваралаштво

МАЛИ ЧОВЕК— МАЛИ
ечи!..Увек туђе!. У

њима мале позоришне
улоге малог позориш-

ног човека. Смех, туга, сета,

радост и плач. И дуге го-
дине скутане у никада обја
шњену љубав према позо-
ришном стваралаштву.
Мали човек малих улога,

уосталом, нека се сам пред-
стави...
„Зовем се Радивоје, а пре-

зивам Кандић. Од метало-
стругара постао сам позори
шни аматер. Од једног и дру

гог постао сам машински тех
ничар и сплет позоришни =

матер.“ — Тако мали човек

малих улога почиње разго-
вор о себи. Тог тренутка ње

гтове црне и крупне очи, под
кссматим обравама и на ду“
гуљластом сувоњавом лицу,

засјајуцају неком сетом и со
чне усне задрже шадпат, јер
сећање на ране године ника
да не могу да се исцеле.

Радивоје Кандић или мали
чсвек малих улсга имао је

детињство и дечаштво без
радости. У већ петој години

остао је без сца, али са по-

жртеованом и племенитом
мајком. Да би прехранила си

на и себе радила је по ку-
ћама и прала туђе рубље.
За јевтину надницу, ручак и
вечеру коју је доносила ку-
ћи своме сину — јединцу.
Рана сиротиња малом чо-

веку малих улога није смета
ла да у души својој зачне ве
лику љубав према позориш-
ту — највећој уметности из-
говараног доживљавања ре-

чи. Већ као замладићени де
чак, крајем прве године пос-
ле другог рата, Радивоје Ка
ндић се придружио краљева
чком Културно - уметнич-
ком друштву „Абрашевић“.

Неколико тодина доцније по
јављивао се као позоришни
стваралац и у тадашњем про
фесионалном позоришту. А
пре двадесетак година дошао
је у тек основано Аматерско

позориште.

Тако је мали човек малих
улога у својој необјашњи-
вој љубави према позоришту

оставио до сада за собом пре
ко две и по деценије преда
ног, тихог глумљења у коме
је било само једно задовољ-
ство.

„Моје једино и највеће за

довољстео била је додела са
та за десетак година позори
штћог аматерског рада.“ — Са
неком прикривеном сетом у
гласу додаје у разговору Ра
дивоје Кандић.
А како и не би. За толике

тодине пожртвованог и само

прегорнст позсришногт рада

 

Радивоје Кандић

само једно веће признање.
Није никако чудо, јер позо-

ришна уметност је славила и
сада, на жалост, слави само

уметнике великих улога. Ма
ле улоге представљају и ма
ле таленте, а да нико не зна

да се иза малих улога кри-
је и велика душа. А ту и
такву душу слабо ко схвата,
још мање одаје признање.
Живети изнад те неуобича-
јене неправде веома је теш-

ко. Њу једино може да над
расте свачије срце које је
на длану и нуди га сваком
који га је купио за јевтину
улазницу и од њега тражи
да га засмејава и расплаче.
Тако срце имао је и данас и-
ма мали човек малих улога.

Радивоје Кандић за преко
ДВе и по деценије позориш-

ног стваралаштва тумачио је
стотинак малих, такозваних
епизодних улога. Од неко-

лико речи, преко реченица,
до неколико десетина речени
ца мали човек малих улога
остала је прича никада не

испричана.
„Са својим малим улогама

прошао сам старо српско се-
ло и његову чаршију. Епизо
дне улоге одвеле су меиу

неке ерропске и ваневроп-

ске земље. Па, ипак, ништа
лепше од страних земаља ни
је било и нема од нашег ста
рог краја“ — У разгсвору,
између осталог каже наш ма
ли човек малих улога. И од
мах затим узгред додаје...
„Мале, епизодне улоге ни

су биле све за ове две и по

деценије пезоришнст рада.
Последњих година, имао и-
ли немао улога, био сам у
десетак позоришних предста
ва и помоћник редитеља. Ра
ди тога што сам се бавио и

овим позоришним радом про
звали су ме и помоћник Пет
ко. За ово име нисам ја крив,
већ покојни Милован Гли-
шић који је у пезоришном
делу „Ваљевска подвала“ за
право измислио и неког Пе-

тка помоћника среског капе
тана. Ни то није све. Пошто

радим у гибњари за то вре-
ме мене су звали и Рака ги-

бањ или Рака федер. Све то
мени није сметало, јер сам
волео и још увек волим по-

зориште...“
Ако га у овом случају и

запитате, зашто воли то про

клето позориште. може да се

добија отприлике и следећи

одговор...

„Свако по нешто воли. Не
ко воли туђе пиле. Неко во-
ли туђу жену, а ја волим по
зориште. Не због њега са-
мог толико, колико због то-
та, јер оно може да ми пру-
жи да заменим и доживим
туђе ликсве и туђа времена
и тако да се ослободим до-
саде свога свакодневног ли-
ка. А друго што преко позо-
ришне драме могу да се са-

знају људи, њихова култу-

домови, који су у највећој
мери подизани удруженим
снагама радних људи и гра
ђана, треба да служе и за
културне програме“. Препо-
ручује се скупштинама оп-

штина да донесу потребне од
луке да се делови задруж-
них домова намењени култу
ри ставе на располагање ме
сним заједницама или дру-
тим организацијама које ће
да преузму одговорнсст за ос
тваривање програма култур
вих акција, развијање и у-
напређење културних дела-
тности.“

ЈГ
ра, нарави и обичаји, а нада
све да се увек и стално оп-

равда слободно време у ко-
јем случају оно никада не
може да буде изгубљено.
Мали чевек малих улога

или Радивоје Кандић сто-

тинак својих епизодних уло

га научио је увек напамет.
Међу њима била му је нај-

дража улога Кир Диме у ко
медији Јована Стерије. По-
повића „Кир Јања“. А једна
сд највећих незгсда десила

му се за ереме извођења ко
медије Бранислава Нушића
„Сумњиво лице“ у којој је
играо малу — епизодну уло
гу газда Спасе механџије.
На једном извођењу ове

комедије Бранислава Нуши-
ћа мали човек малих улога

требало је у једној сцени да
се нађе у штенари са.једним
псетом. Како није пре тога

имао ни једну пробу са њим,
на представи, због изузетне
ситуације, псето је почело
да лаје и уједа Радивоја Ка
ндића за ногу. Изненађен о-
Бом ситуацијом, пошто је ре
жијски било предвиђено да

се у једном тренутку нађе
у штенари, подигао је увис
псеће боравиште и полугла-

сно на сцени започео стпри-
лике овакав монолог...

   

„Шибе, шибе, да те реди-
тељ који те неписмен као и
ти измислио за драмског у-
метника. Ако си и неписмен

што бар не научи своју уло

гу, а не да ми кивћеш и ује
даш ме за ногу..

Од тада па и данас са сва-
ким својим „неписменим“ па
ртнером мали човек малих
улога приређивао је своје

пробе без редитеља.

За две и по деценије ти-
хот, самопрегорног и пожр-
твованог рада мали човек
малих улога остао је и даље
У љубави са епизодним уло
гама и никада неоствареним
сном да бар некада одигра
већу и значајнију улогу.

м.
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Првог априла, 1972. годи
„ не, навршиле су се три ту
жне године од смрти на
шег сина и брата

МИТРОВИЋ ДРАГИЋА
инжењера агрономије

који нас је оставио д;
вечито тугујемо за њим.

У знак сећања и пошт.
вања на њега и његов;
љубав према нама, тог

дана смо изашли на кр:
љевачко гробље и сузама;
цвећем и мислима одали
му заслужену пошту.
Ожалошћена: мајка Ми-
ца, сестра Вера, остала

   

  многобројна родбина :;
кумсви и пријатељи.

 

  

 

  

 

  

  

  

  
   

  

    
      
     

 

ЗАХВАВАЛНИЦА

Дана 12. априла, 1972. године, навршава се 8 го-
дина од смрти моје драге тетке

БОЖОВИЋ — ВАСИЉЕВИЋ БОРКЕ
из Краљева

па у име помена, прилажем 300. — динара, Оп

штинском одбору Савеза слепих у Краљеву.

Ожалошћена
Миладиновић Миланка
са сином Радојком

Овим путем се захваљујемо.
Општински одбор Савеза слепих Краљево.
 

 

УГОСТИТЕЉСКО ПРЕДУЗЕЋЕ
„СРБИЈА“

У КРАЉЕВУ

РАСПИСУЈЕ

ЛИДИТАЦИЈУ

ЗА ПРОДАЈУ ОСНОВНИХ СРЕДСТАВА И
СИТНОГ ИНВЕНТАРА

Продаја извршиће се на дан 12. априла 1972.
године, са почетком у 8 часова у објекту „Пла
жа“ на обали Ибра..
Разгледање средстава, међу којима и путнич-
ког возила КОМБИ 1600 у невозном стању са
почетном ценом од 5.000 динара, на дан прода
је од 6,30 до 8 часова.

У колико се не изврши продаја одређеног да-
на, иста ће се поновити 13. априла 1972. године
са почетком у 8 часова.
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  _КОМИСИЈА ЗА О
__ СПРОВОЂЕЊЕ КОНКУРСА

ДИРЕКЦИЈЕ ЗА УРБАНИЗАМ, ПРОЈЕКТОВАЊЕ
У И ИЗГРАДЊУ КРАЉЕВО

СУЈЕ

КОНКУРС

ЗА ПРИЈЕМ У РАДНИ однос:

1. ФИНАНСИЈСКИ КЊИГОВОЂА, за рад у
економско-финансијском сектору НА ОДРЕЂЕ

НО ВРЕМЕ, најмање 5 месеци.
УСЛОВИ: Средња школска спрема, са нај-
мање 4. године радног искуства, а предност

имају кандидати са искуством на овим пословима.

2. ПРИПРАВНИКА ЈЕДНОГ.

УСЛОВИ:

Завршена средња — техничка школа, архитек
тонског смера.

|ЕЕ Лични доходак по Правилнику о расподели ли
чних доходака.

ЕЕ Кснкурс остаје отворен 8. дана од дана објав-

љивања.
1 Пријаве се подносе овој Дирекцији, са назна-

ком „За конкурс“.
Е Уз пријаву обавезно доставити доказе о испу-

њавању услова конкурса, у противном пријава

се неће узети у обзир приликом одабирања.

Е О резултатима конкурса кандидати ће бити
писмено обавештени у року од 10. дана по ис-
теку рока за подношење пријава.
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НА ОСНОВУ ОДЛУКЕ РАДНИЧКОГ САВЕТА ОД
11. МАРТА 1972. ГОД. ПРЕДУЗЕЋЕ

„ВОЋАР“ БЕОГРАД
СОУР „ВОЋАР“ КРАЉЕВО

РАСПИСУЈЕ
ЈАВНУ ЛИЦИТАЦИЈУ

ЗА ПРОДАЈУ:
1. Зграде — објекти фарме видрица у Ковачи

ма са инвентаром уређајем за хлађење и инста

лацијом почетна продајна цена 390.000 динара.

2. Зграда управе У улици Цара Душана 23 Кра
љево са 10 радних просторија ходнмом ВЦ
уређајем и др. почетна продајна цена 550.000

динара.
8. Сепарација у Обрви са механ. лопатом, виб

ро ситом, транспортером осталим прибором за

покретање и инсталацијом. Почетна продајна

цена 53.000 динара.

4. Вршалица „ЗМАЈ“ тројка са одговарајућим

прибором исправна у ОЈ. Жича почетна продај

на цена 17.000 динара.

Ф Продаја ће се обавити 12 априла (среда) и то:

•Ф Под редним бројем 1 у 10 часова у Ковачима.

"Фе Под редним бројем 2 и3 у 12 часовау Улици

Цара Душана 23 Краљево,
• Под редним бројем 4 у 14 часова у Жичи.

# Сва горе наведена средства могу се видети сва-
ког радног дана од 7-12 часова у горе наведе-

· ним местима. - (

# Право учешћа на лицитацији имају сва правна

"и физичка лица. 

ИВАРСКЕ' НОВОСТИ

Обавештавамо сву род-
бину, рођаке, пријатеље,

познанике и ЊЦигине лру
гтсве и другарице да се 8.
априла 1972. године навр
шава три године од пре-
ране и трагичне смрти на
шег много вољеног једин

ца сина 5

МИЛАНКА НИКОЛИЋА

(ЦИТЕ)
из Врдила

ЕЈ младости најмилије

  

доба, =
твоја мајка плакаће до Аој гробе, што сенеЕ гроба“ отвориш,

Кад се сети ког је има- сили не
ла и у земљу младог јр

За да погледаш азен
твоје

Око слави ПРвене како црни поред гробаЕ.
тебе мајка заборавит стоје.

неће, _Вечно ожалошћени: мај-
отац Ста

нимир, сестра Драгана и
остала родбина.

Сузе лије и цвеће зали ка Миломирка,

сузама јединца
дозива;

ва у

 

ИЗЈАВА ЗАХВАЛНОСТИ

Поводом изненадне смрти наше миле мајке и
таште БОГДАНОВИЋ ЉУБИЦЕ, домаћице из Кра
љева, у немогућности Да појединачно захвалимо на
многобројним изјавама саучешћа, овим путем зах-

ваљујемо свим пезнаницима и пријатељима који
нам усмено или писмено изјавише саучешће и ис-
пратише нашу добру мајку на вечни починак. По-
себну захвалност изражсвамо нашим комшијама
Станиславу (Саји) Милошевићу који је уложио
много труда да нашу мајку спасе од смрти и сво-
јим колима лично доведе лекара дајој укаже хит

ну помсћ. Велику захвалност дугујемо и осталим

комшијама, пријатељима и рођацима који нам у
свим тешким тренуцима помогоше око испраћаја
миле нам покојнице. Не мању захвалност дугујеми
колективу Кројачке задруге „1. МАЈ“ и колективу
Угоститељског предузећа „Србија“ у Краљеву који
положише венце на гроб миле нам покојнице и сво
јим присуством увеличаше овај наш тужни скуп.
Такође дугујемо велику захвалност докторки ОЛ
ТИ СЕМИЋ на њеном труду да нашу милу мајку

отргне од смрти, а посебно на разумевању и хума-
ности коју је том приликом испољила као лекар и

" човек. МИРОСЛАВА И АЛЕКСА АЛЕКСИЋ

Др

МР

Е и | пре вв 5 | :
САВЕТ ШКОЛЕ ЗА ОСНОВНО ОБРАЗОВАЊЕ ОД
РАСЛИХ У КРАЉЕВУ НА СВОЈОЈ СЕДНИЦИ ОД
13. МАРТА 1972. ГОДИНЕ ДОНОСИ ОДУ о
РАСЊЖИСИВАЊУ

КОНКУРСА

ЗА ДВА УЧИТЕЉСКА МЕСТА ИСТУРЕНА ОдЕ-
ЉЕЊА У ГРДИЦИ (ЦИГАНСКО НАСЕЉЕ), НА
ОДРЕЂЕНО ВРЕМЕ ОД ЗАВРШЕТКА КОНКУР-
СА ДО 31. АВГУСТА 1972. ГОДИНЕ.

УСЛОВИ:

1. Васпитач или учитељ, за рад у васпитној
групи предшколске деце.
2. Учитељ, за рад на описмењавању одраслих

_ комбинованог одељења од 1 — ГУ разреда.
•Ф за радно место под бројем 1. васпитач или учи

тељ, пет година радног стажа у настави, поло-
жен стручни учитељски испит, предност имају
васпитачи са завршеном учитељском школом.

# За радно место под бр. 2 завршена учитељска

школа, пет година рада у настави и положен
стручни испит.

# Остали услови према ЗООШ и Статута Школе.

Конкурс остаје отворен 15 дана од дана 06-
јављивања.

• Молбе са документима доставити на адресу
Школа за основно образовање одраслих у
Краљеву.

меезвииици

   

 

7. април 1972. године

• Мали огласи • Мали огласи +».

# Продајем монтажни ло-
кал, 28 м“ са градском водо-
инсталацијом која одговара
свим условима. Цена повољ
на. Момо Дробњаковић, Ка-
рађорђева 26 — Краљево. .
# Продаје се земља 146

ари у селу Адранима код
Краљева, близу асфалтног

пута. Цена по договору. У-
питати сваког дана Младена
Тодоровића у Адранима код

задружног дома.
# Продајем мотор ПУН-

ДИЗЕЛ 14 КС са комплет
циркуларом и преса за сече
ње цигле СПИРАЛНА, пре-
тис моторцикл у добром ста-
њу, нов монофазни мотор
неупотребљаван. Цена пово-
љна. Симовић Милан, ул. По
пинска 28 — Рибница —– Кра
љево.

•Ф Продајем кућу К-5 и
шупу 13х 3, бунар у двориш
ту Марковић Будимир бр.
148 Кованлук код Краљева.

•Ф Продајем ФИАТ 1300,
произведен 1969. и малт опе
ку 1000 ком. Чмерић, Рада
Вилотијевића 2 Краљево.
Ф Продајем ливаду 35 а-

ри у Ковачима. Погодно за

градњу. Близу струја и во-
да. Цена повољна. Раденко-
вић Кајо — Ковачи.
# Продајем путничка ко-

ла „Застава 750“. Цена пово-
љна. Пауновић „Андрија, Го

чка 26 —- Рибница Краљево.

# Продаје се нова трособ
на комфорна кућа са гара-
жом, Жикице Шпанца — 45

Краљево — насеље Рибница.
Ф Продајем стан — одмах

усељив, тврди материјал, ве
личине 50 м“, 3 одељења. Мо
же пола под кирију, засебан
улаз. Стојанка. Цара Душа-
на 641 — Краљево.
# Продајем комбиновану

собу купљену пре годину да
на цена врло повољна, обрати
ти се после 15 часова на ад
ресу ул. ТРГ ЈНА војни со-

литер Шстан 28 Милојковић
Миодраг — Краљево.
Ф Продајем 20 ари земље

у Чибуковцу код Краљева,
Погодно за изградњу стамбе
них и пословних простори-
ја. За обавештење код адво
ката Радисава Целића.

Ф# Продајем 2,50 ха земље
У две парцеле са старом ку
Ћом одмах усељива у селу
Самаилима, засеок „ЛУКА-
ВАЦ“. Окућница има око

1,15 ха, два лица (пута), пред
кућом на 50 метара је ауто
буска станица Краљево
Буковица а на 30 метара је

шахта са водом, јаког при-

тиска и доброг квалитета. Зе
мља је власништво Русије
удове Митровић, рођ. Рамо-

вић из Прогорелице. За сва
обавештења се обратити Жи
6 Матовићу из Адрана
82.

# Хитно и јевтино 45000 н.
дин. продајем нову: кућу - јед
нособан стан одмах усељив,
Матејевић Марија ул. Водо
станица бр. 66 код војне ка

пије НА АЕРОДРОМУ.
# Продајем кућу тросо-

бан комфоран стан са гара-
жом и баштом све ново и од
мах усељиво. Обавештења
на телефон 21-972 поподне

ПРОГРАМ РАДИО КРАЉЕВА
НА СРЕДЊЕМ ТАЛАСУ 306 МЕТАРА, ОД 6. 4. ДО 13. 4. 1972. ГОДИНЕ

  
ЧЕТВРТАК:6 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава Радио
Краљева и вестил13,05 —
13,20 Поздрави, жеље и чес-
титке Т део, 13:20 — 13,30 Еми
сија за припаднике ЈНА,
13,30 — 14,00 Кад повежеш
мараму — Емисија за пио-
нире,14,30 — 15,00 Поздрави
жеље и честитке П део, 17,00
— 17,30 На заједничком та-
ласу, 17,30 — 17,45 Дневник
нашег краја, 1745 — 18,00
Рекламни магазин.

ПЕТАК:7. 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава Ра-
дио Краљева и вести, 13,05

13,25 Говорно музичке

емисије Мало ја, мало ви,
1325 — 13,30 Гост нашег
студија, 13,55 — 14,00 Савети
стручњака, 14,30 — 15,00 По

здрави, жеље и честитке,
17,00 — 17,39 На заједнич-
ком таласу, 17,30 — 17,45
Дневник нашег краја, 17,45
— 18,00 Рекламни магазин.
СУБОТА:8. 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава Ра-

дио Краљева и вести, 13,05
13,20 Поздрави, жеље и

честитке 1 део,13,30 — 13,25
Препоручујемо за данас и
сутра, 13,25 — 13,45 Предста
вљамо вам радне колективе,
345 — 14,00 Рекламни мага

зин Т део, 14,30 — 15,00 Поз-
драви, жеље и честитке П
део, 17,30 — 17,45 Дневник
нашег краја, 17,45 — 18,00
Рекламни магазин П део.

НЕДЕЉА:9. 4. 1972.

12,00 — 12,30 Најава прог-
рама Радио Краљева и Се-
лима у походе, 12,30 — 13,00
Рекламни магазин, 13,00
14,30 Поздрави, жеље и чес-

ПОНЕДЕЉАК: 10. 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава прог-
рама Радио Краљева и вес
ти, 13,05 — 13,30 Рекламни
магазин Г део, 14,30 — 15,00
Поздрави, жеље и честитке,

17,00 — 17,30 На заједничком
таласу, 17,30 — 17,40 Днев-
ник нашег краја, 1740 —
17,45 Спортски мозајк, 17,45

== 18,00 Рекламни магазин П

део.

УТОРАК:11. 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава Радио
Краљева и вести, 13,05 —
13,30 Поздрави, жеље и чес-
титке Е део, 13,30 — 14,00 Ак

туелно за младе, 14,30 — 15,00
Поздрави, жеље и честитке
П део, 17,00 — 17,30 На за-
једничком таласу, 17,30 —
17,45 Дневник нашег краја,
17,45 — 18,00 Рекламни мата
зин.
СРЕДА:12. 4. 1972.

13,00 — 13,05 Најава Радио
Краљева и вести, 13,05 —
13,20 Народна музика, 13,20
— 13,25 Лутајући микрофон,
13,25 — 13,30 Шта доноси но
ви број „Ибарских новости“,
14,00 — 14,20 Данас вам пре
детављамо, 14,20 — 14,30 Ре-
кламни магазин Г део, 14,30

15,00 Поздрави жеље и
честитке, 17,00 — 17,30 На за
једничком таласу, 17,30 —

17,45 Дневник нашег краја,
17,45 — 18,00 Рекламни мата
зин П део.

кући Карпошева 3 — Краље
во, Радомир.

# Продајем кола ФОЛС-
ВАГЕН 1200 у возном ста-
њу, регистрован за 1972. го-
дину. Цена повољна. Обра-
тити се на адресу Милинко

вић Милисав, продавница
„УНИВЕРЗАЛ“  Тргопромет
Краљево, сваког дана од 6-–
20 часова.
Ф ПРОДАЈЕМ двособан

ксмфоран стан у Врњачкој
Бањи, улица Боре Висиље-
вића бр.1.

Упитати: Јовановић Уроша
• ПРОДАЈЕМ мотоцикл

»ПУХ“ 175 кубика, гене-
рално поправљен у регистро
ван до новембра.
ПЕРО — продавница „Шу

мадија“ — Краљево

ИЗГУБЉЕНА ДОКУМЕНТА

#Ф Оглашавам неважећим
сведочанство ТУ разреда Ос
новне школе издато школске
1946/47. године у Јаручјаку
на име Гуџулић Глишо.
# Оглаглавам неважећим

сведочанство 1У разреда ос-
новне школе издато школ-
ске 1946/47. године у Сама-
илима на име Мојсиловић
Борисав.
# Оглашавам неважећим

сведочанство основне шко-
ле УП! разреда издато шко

лске 1963/64 годнив у Рибни
ци, школе „Вук Караџић“,
Ти Ц разреда Школе учени-
ка у привреди издата школ
ске 1964/65 и 1965/66. године
на име Радомир Томовић из
Крушевице.

РАЗНО:
Ф Продајем њиву сод 75

ари у Лађевцима близу варо
шице. Лепо место за изград
њу куће. Обратити се То-
мић Новица Лађевци или То
мић Милораду Октобарских
Жртава 10 — Краљево.
• ИЗРАЂУЈЕМ СВЕ ВР-

СТЕ КЉУЧЕВА ЗА ДОМА-
ЋИНСТВА И ЗА СВЕ ВРС-
ТЕ ПУТНИЧКИХ КОЛА.
КОТАРЧЕВИЋ, РАДА КОН
ЧАРА 14 РИБНИЦА — КРА
ЉЕВО. пољу

ОБАВЕШТЕЊЕ:

 

# Обавештавају се грађа-
ни да је од 1. 4. 1972. годи-
не почео ОТКУП ПУЖА. По
цени 300 ст. динара по 1 кгр.
откуп се врши БЕРАНОВАЦ
Петрашиновић Љубо 128. У
Трачацу Марић Јован.
Пн

„ЗДРУЖЕНИМ ЧАСОПИ-
СИМА ПЛАНИРАЊА (Пла-
вирање кадрова, Планира-

ње самозаштите и Планира
ње развоја) — Београд за До
писништво часописа Краље
во, ПОТРЕБНИ СУ САРАД-
НИЦИ ЗА РАД НА ПРИКУ
ПЉАЊУ ИНФОРМАЦИЈА,
обради тржишта и пласма-
ну публикација и услуга.
За наведене послове пот-

ребна је висока, виша и сре
дња стручна спрема.
Молбе са описом кретања

У служби икраћом биогра-
фијом достављају се на адре

су: Дописништво часописа
„Планирање“ Краљево, Ом-
ладинска бр. 2) Ш спрат
(зррада Основне привредне
коморе у Краљеву, или Кра
љево, поштански фах 76. Мо
лбе се подносе поштом.
Оглас траје до попуне.

Постоји могућност заснива-
ња сталног радног односа.
Рад је по учинку, терен: СР

Србија, СР Македонија и СР
Црна Гора“.

 

 

из ФСП-а КРАЉЕВО
Региструју се за:

ФФ. К. „ЖИЧА“ (ЖИЧА):
Марковић Властимира Ра-
дош по члану 29. и Панте-
лић Радивоја Миле.„по чла-
ну 306. ,

е Ф. К. „БУДУЋНОСТ“
(КОНАРЕВО): Кундовић Ми
лентија Милан по члану 29.
Ф Ф. К. „БУДУЋНОСТ“

(САМАИЛА): Јоксимовић До
брице Драган, Благојевић Ра
да Миљојко, Видосављевић
Миломира Миленко, Новако
вић Добривоја Петар, Стани
мировић Славише Јован, Ми
трсвић Миломира Душан,
Коловић Боривоја Ранко,
сви по члану 29. и Стефано-
вић Милоша Ратомир, по
члану 30/6,

 

 



 

7. април 1972. године

САЗНАЈЕМО...
Ф УПРАВА Слоге спо-

разумно је раскинула уго

вор са својим фудбалером
Марковићем. Одлука једо
нета изненадно и без обра
зложења. Једино је позна
то да ће будући клуб ко
ји буде ангажовао Марко
вића морати да плати Сло
" 2 милиона старих дина

н“ ОДБОЈКАШИ Парти
зана из Вранеша путова-
ли су у Зајечар на одигра
вање првенствене утакми
це у оквиру Лиге уже Ср
бије и тек тамо су сазна
ли да је утакмица одложе
на због великих богиња,
Тако су се туђом криви-
цом изложили непотреб-
ним трошковима,
# ФУДБАЛСКИ клуб

Партизан из Врбе одиграо
је неколико пријатељских
утакмица у оквиру при-
према за пролећни део пр
венства. Врбљани су побе
дили Омладинац из Новог
Села са 21, изгубили су
од полета из Ратине са 51
и од Трговачког у Краље
ву са 5:2.
• ЗБОГ вакцинације

против великих богиња
фудбалери краљевачког
Металца нису тренирали
читавих седам дана.
е БИВШИ фудбалер

Слоге и сада стандардни
халф чачанског Борца, Га
не Тимотијевић добио је
ових дана два примамљи
ва да се прихвати
тренерске дужности фуд-
балскогклуба у Ћићевцу
и Грачацу. Тимотијевићу
који има псложени струч
Би испит за тренера, НД

е об-

7 нову алодод2.000: но-
 вих динара.
еп ЛЕ пријатељске

ута! са Трговачким

у Краљеву коју су доби-
ли са 4:0, четворица фуд
балера Радника са Ушћа
добило је озбиљније пов
реде због којих нису тре
нирали пуних десет дана.
е дописник „Спор-

та“ Љ,. Крстовић из Кра-
љева, који је службеник
„Морава-турса“ из Чачка
постављен је за в. д. ди-
ректора ове радне органи
зације тако да свакодне

вно мора да путује из Кра
љева у Чачак.
# ЗА време забрањених

скупова и приредби Слога
није играла пријатељске
утакмице, али су зато фуд
балери играли на два го
ла међу собом. Старији

против оних млађих из по
дмлатка који носе дрес
првотимаца. У оба сусре-
та победили су старији

фудбалери и то са 5:0и
2:0
• ПОСТОЈЕ велики из

гледи да ће халф Слоге,
Марковић, приступити Бо
рцу из Чачка.
Ф ОДБОЈКАШКИ те-

рен у селу Вранешима биће
ових дана асфалтиран. Ак
цију око уређења играли
шта покренуо је месни ак
тив Савеза омладине,
9 ДАНАС почињу спор

тека такмичења у краље-
вачким средњим школа-
ма која организује Зави-
чајни клуб студената из
Краљева поводом просла
ве 25. маја — Дана младо

сти.  
 

Одбојка_

 

Неочекивана пауза у ово-
годишњем фудбалском пр-
венству коју су донеле ве-
лике богиње, одвојила је фу
дбалере и поклонике нашег
националног спорта број је-
дан од фудбалских борилиш

та, али не и од размишља-
ња о фудбалу. Од несрећних
квалификација за улазак у
Прву лигу па на овамо, сим
патизери „Слоге“ свакако

 

Са недавне утакмице Слога

су имали доста разлога да ра
змишљају о игри својих љу
бимаца. Имаљи су прилике

да се радују али и тугују, за
добрим прошлим временима.
Овог пута за наше читаоце,
одговор на нека актуелна пи
тања „белог“ тима, затражи

ли смо од тренера Зорана
Милошевића.
— У овом тренутку немо-

гуће је упоређивати тим „Сло
те“ из квалификација са о-
вим садашњим. До келифи

| кација је стигао један иску
сан тим, у најбољим играч-
ким годинама, и са неколи-
ко изузетно квалитетних фу
дбалера (Кајганић, Лазаре-
вић, Милојковић). И игре ос

талих из тога тима Попови-

умеће.

Разговорса тренером ,Слоге“'
Зораном Милошевићем

„Слога“ ће бити
тим Краљевчана!

ћа, Сора, Митића, Тимотије

вића, Илића... свакако су нај
боље које су ови фудбале-
ри одиграли у тиму Слоге.

За само једну полусезону у
наредном првенству овај тим
је престао да постоји.
Када сам преузео тим Сло

те у јануару прошле године
у њему више није било: Кај
танића, Сора, Лазаревића,
Милетића и Фиуљанина, ко

 

ји нису били у клубу и Ми-
тића (повреда менискуса) а
од шестог кола и Тимотије-
вића. У таквој ситуацији
био сам приморан да поред
неколико старијих фудбале
ра у први тим укључим игра
че подмлатка Ћосића, Зла-
тановића, Коковића, Вуки-
ћевића и Јаковљевића. Та-
кав фонд играча требало је
да обезбеди бољи пласман и
поврати реноме „Слоге“, а
он то објективно нија могао.

Како оцењујете плас-
ман Слоге у овом првенству“

— Схватам реаговање спо
ртске јавности Краљева на
тренутни пласман ' „Слоге“.

Старт је био успешан и то
је подгрејало апетите да се

 

ПРВЕНСТВО БЕ НАСТАВЉА У МЕДЕЊУ,
Краљево — Љубитељи спор
га ужелели су се спортских
приредби. Мада су у овој дво

недељној мртвој сезони би-
ли преокупирани превентив
ним мерама око великих бо

тиња, сада, када је опасност
прошла и карантини се уки-
дају, са нестрпљењем очеку

ју наставак првенства.

То би требало да буде иду
ћа недеља, 9. април, али не-
извесност још постоји. на-

име, одлучујућу реч немају
спортски форуми и такмича

рске комисије, већ Штабови

за спровођење мера за спре

У недељу у Краљеву

ОДЛУЧУЈУЋИ ДЕРБИ
РИБНИЦА — ЗЕФИР

Краљево — Дерби пролећ-
ног дела првенства Једин-
ствене лиге Србије игра се
у недељу пре подне на ко-

шаркашком стадиону у Кра

љеву. Састају се две водеће
екипе са врха табеле, Зефир
из Сомбора јесењи првак и

другопласирана Рибница. О-
вај дерби може да одлучи ко

начног првака и зато се су-

срет Рибница — Зефир оче

кује са великим интересова-

њем. Сусрет почиње у 10 ча

сова пре подне.

Екипа Партизана из Вр-

бе у недељу гостује у Бе-

ограду где се састаје се „21.

Мајом“ из Раковице.

СЛОГА — МАГНОХРОМ2:

Краљево Припремајући
се за пролећни део првен-
ства Омладинске лите Срби

је чији су јесењи прваци,

фудбалери подмлатка Слоге

одиграли су у недељу прија
тељску утакмицу против ко
мплетног првог тима Магно
хрома. Утакмица је одиграна
на старом игралишту у прис
уству већег броја гледалаца.

После боље и лепше игре за
служено је победио подмла-

дак Слоге са 2:0.

чавање и сузбијање зараз-
них карантинских болести.
Ако штабови укину забра

ну о јавним скуповима. и при

редбама, спортски терени ће
оживети у недељу.

Одлуку о томе на подруч-
ју Краљева, Општински шаб
треба да донесе у току да-
нашњег или сутрашњег да-
на. Слично је и у осталим

општинама, али навијаче Сло

те посебно интересује одлу-
ка штаба из Чачка, јер Сло

га по распореду у недељу

треба да буде гост чачан-

ском Борцу.

РРАРов

У НЕДЕЉУ СТАРТУЈУ

КЛУБОВИ ПРВОГИ

ДРУГОГ РАЗРЕДА

БЕЗ КАРТОНА НЕ-

МА УТАКМИЦА

КРАЉЕВО — Фуд-
балски савез Краљево
донео је у понедељак
увече одлуку да проле
ћни део првенства У
Првом и Другом разре
ду почне у недељу,9,
априла. О томе су оба
вештени сви клубови
са Фудбласког подру-
чја Краљево уз напо-

мену да за сваког фуд
балера који буде нас-
тупио мораће да пока
жу картон (потврду) о
примљеној вакцини.
Без картона утикмице
неће моћи да се игра-

Ју.

МЕРЕМРРА

Слога поново нађе на пр-
вом месту. Такво расположе
ње се пренело и на играче,
па су у игре улазили као фа
ворити, Па су и порази од
Бора и Приштине оставили
теже последице. Доласком
Станића очекивали смо до-
ста, али нас је његова нее-
фикасност свакако стајала
неколико бодова. Две утак-
мице смо у Краљеву играли
са “десет играча и изборили
три бода. У тиму се све че-
шће појављују млађи игра-
чи, а то је процес који тако-
ђе мора да се одрази на пла
сман.
— Како оцењујете садаш-

њу вредност тима Слоге
— У садашњем тиму иску

снији играчи: Лазић, Чичић,
Митић, Ђурић, Поповићи Фи
Уљанин, коректно извршава
ЈУ своје обавезе према клу-
бу, а приметно се осећа њи-
хов удео у игри. Млађи ко-
ји долазе; Ћосић, Крунић,
Вукшић, Трифуновић, Коко
вић, Јаковљевић, Вукиће-
вић и други до јуче играчи
подмлатка, наговештавају ре
несансу краљевачког фудба
ла. Време формирања тима
биће свакако краће уколико
се и у старије и у млађе и-
граче гледа са више повере-
ња јер свака смена генера-
ција мора да остави траг на
пласман клуба. Као тренер
свестан сам тога и трудим се
да на најбољи начин укло-
пим младост и искуство. За
то је у овом тренутку нај-
важније схватити да од Сло
те има бољих тимова; али да
смо и ми на најбољем путу
дапостанемо бољи од мно-
тих који су сада испред нас
на табели.
— Шта недостаје данаш-

њем тиму и какав пласман
очекујете на крају овог пр-
венства7

— Неефикасност је Слоги-
на највећа мана. Место цен
тарфора је моја највећа пре
окупација. Милетић је дола
ском из армије требало да ре
ши тај проблем, али је ду-
то одсуствовање са терена,
оставило трага у његовој иг
ри. У овом тренутку он је
и даље први кандидат за ме
сто центар-фора, мада од
његовог односа према игри
највише зависи да ли ће по

ново да поврати поверење ко
је му се указује. Поред ово
та мислим да се и на среди-
ни терена до сада није нај-
боље играло, и да ће Ђурић
на полутци и Ступљанин на
халфу допринети бољој ор-
танизацији игре, како у на-
паду тако и у одбрани. Сло
та у задњих седам утакмица
овог првенства није изгуби-
ла ни једну утакмицу. До

краја првенства надам се да
ћемо задржати садашњу по
зицију на табели.

— На крају реците, како
се осећате као тренер у клу
бу где сте завршили фудбал
ску каријеру7
— У Краљево сам дошао

пре осам година. Своје прво
запослење ван фудбала до-
био сам у овом граду, а ов-
де сам засновао и породицу.
Као фудбалер у Слоги пош-
тено сам одиграо задње утак
мице у својој фудбалској ка
ријери. Волим фудбал и ми
слим да се Краљеву и Сло-
ги поштено одужујем. Деча-
ци који су самном из подмла
тка прешли у први тим на-
товештавају да ће Слога ус

коро бити тим Краљевчана.
Трудићу се да сви постану
добри фудбалери, свестан да
ће они неупоредиво дуже да
играју у Слоги него што ћу

ја бити њен тренер. Због све
Та тога се и осећам обавез-
нијим у свом раду, мада сам
добро осетио шта то значи
када је неко тренер у сво-
ме граду.

М. Глишовић
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УРУЧЕНА

Прошле недеље на зе-

родрому Аеро клуба „Ми
хајло Петровић“, одржа
на је пригодна свечаност.
Том приликом додељене

су дипломе спортским и
професионалним пилоти-

ме и значке — пилотима
једриличарима. Дипломе
професионалних пилота

стекли су: Предраг Ми-
ленковић, пуковник ави-

јације ЈНА, Милован По
лумирац, Слободан Мило
сављевић, Иван Еделинс
ки и Расим Скареп.

На овој свечаности дип

ломе спортских пилота
добили су ученици пило
ти: Божидар Кравић, Ра-

дован Костовић, Милун
Глишовић и Јован Гојко
вић.
Сви моторни пилоти до

били су дипломе, значке 

У АЕРО КЛУБУ „МИХАЈЛО ПЕТРОВИЋ“

ПРИЗНАЊА

ма, а сребрно „Ц“, диплопуњених

ЗВАЊА И

и звања професионалних
и спортских пилота.
Сребрно „Ц“, значке и

дипломе пилота једрили-
це, уручене су Слобода-
ву Милосављевићу, и Ми
одрату Дуканцу, после ис

услова: трајање
лета од пет часова преле
та од 50 км и постигнуте
висине од преко хиљаду
метара изнад тачке одва-
јања од авиона.
Ово је уствари још је-

дан велики успех овог
краљевачког Аеро клуба,
који је у протеклом пе-
риоду обучио велики број
моторних спортских пило
та, једриличара, падобра
наца...

Треба рећи да Аеро
клуб „Михајло Петровић“
са селенитима броји пре
ко 400 чланова.

М. Глишовић  
 

СПОРТСПИ МОЗАИН
Пауза од две недеље наме

тнула је и нов распоред оди
травања заосталих утакми-

ца. Тако ће клубови за 14 да

на одиграти 4 утакмице: Сло

га би у недељу играла у Ча-
чку, затим јој следи утакми

ца у Бору наредне среде, за-
тим сусрет 16. априла са На

претком у Краљеву и заоста
ла утакмица 19. априла са
Приштином, такође у Краље
ву.
Напор ће бити свакако ве

лики и само клубови који
располажу добрим фондом
резервних играча моћи ће
да истрају у борби за бодо-
ве.
Сви спортисти на подруч-

ју Краљева успешно су вак-
цинисани, док само мали број
мора још једном да прими вак
цину. Због тога протекле не-
деље многи клубови нису
тренирали, и ако су вежбали
то су биле лаке припреме.
Од понедељка сви су кре-
нули пуном паром: појачао
се интензитет тренинга како
би се наредне недеља доче-
кала спремна.
Трнеђ Слоге, Милошевић,

иако је имао двонедељну па
узу, није остао без пробле-
ма: Недовић и Милетић још

увек су у гипсу, док је де-
сно крило Коковић. почео са
лакшим тренинзима.
Од фудбалских такмичења

у недељу треба да се наста

ви првенство у свим лига-
ма, с тим што се очекује и
старт пролећног дела првен
ства у оба разреда Фудбал-
ског савеза подручја Краље
во.

РК

У Првом разреду јесењи
првак је Радник са Ушћа ко
ји има највише изгледа да
се ту задржи до краја пр-
венства. То за ушћанске фу
дбалере неће бити лак зада-
так поготову што ни њихови
конкуренти Морава из Мрса
ћа и Ибар из Рибнице нису
одустали од титуле првака
која обезбеђује прелазак у
виши ранг, такмичења Запа-
дно - моравску лигу. Према

распореду у недељном колу
треба да са састану: у Мр-
саћу: Морава — 'Трговачки,

у Џеченогама: Пролетер —
Мбар, у Конареву: Будућ-
ност — Полет, на Ушћу: Ра

дник — Реал, у Жичи: Жи-
ча — Омладинац, у Чибуко-
вцу: Чибуковац— Моргва (Си
рча) и у Шумарицама: Шума

дија — Младост (Опланићи).

ххХхХ .

У Другом разреду још ни-
је коначно завршен ни јесе-
њи део првенства, а пролећ

ни део треба да се настави
у недељу. Морава из Врњач-
ке Бање, која је накнадно

укључена у такмичење, ни-

је успела током јесени да о-

дигра заостале утакмице па
је оило планирано да се оба

ви пре пролећног старта. О-
во такмичарској комисији
неће створити главобољу по
што ће врњачки фудбалери

бити принуђени да и даље
играју две утакмице недељ-

но: средом и недељом. Заос-
тале утакмице неће дати
ва пласман у врху уабеле

тде је познат јесењи првак
Рас из Новог Пазара, док је
друго место припало тк Раш
ки, такође, из овог града.

Недељни распоред у Дру-
том разреду је следећи: Пар
тизан (Врба) — Рас, Богуто-

вачка Бања — Метал (Чибу
ковац), Морава (Врњачка Ба
ња) — Млади радник, Мла-
да крила (Метикоши) — Бу

дућност (Самаила), Ласта
(Витковац) — Јово Курсула
(Цветке), Јединство (Годачи

ца) — Слога (Обрва) и тк
Рашка (Нови Пазар) — Гру
жа (Витановац).

Од осталих фудбалских
клубова Магнохром у неде-
љу треба да игра против Бор
ца у Параћину, док Нови Па
зар дочекује на свом терену
Металац из Горњег Милано
вца. Ово је распоред у ок-
виру такмичења Моравско -
Шумадијске зоне.

хххХ

У Западноморавској лиги
у Краљеву треба да се са-
стану Металац и Ремонт из

Чачка, Каблар одлази у го
сте ужичком Јединству, Ру-
дар путује у Бајину Башту,
Напредак из Грачаца у Ко-

њевиће, док се у Рашки са-

стају Бане и Слога из Сје-

нице.

ж-А

Како нас је обавестио Де-

симир Минић, председник

Фудбалског савеза подручја

Краљево, сви фудбалери су

обавезни да са собом понесу

потврду да им је вакцина у-

спешно примљена јер без

ње неће моћи да наступе на

првенственим утакмицама.

ххХхХ

Кошаркаши Слоге у неде-
љу би требало у Чачку да

се састану са екипом Младо

сти из Смедеревске Палан-

ке. То је утакмица послед-

њег кола, док ће се две за-

остале утакмице одиграти ка
сније. Ова утакмица ће се

одиграти уколико се у Чачку

одобри одржавање јавних

скупова и спортских прире-

дби.



  

  

 

 
Српски свадбени обичаји у околини Новог Пазара

  

БРАТ ПРЕДАЈЕ СЕСТРУ ДЕВЕР|
Приликом одласка за дево

јку, сватови се окупљају у
младожењиној кући и како
који стигне испалиједан ме
так из ватреног оружја, ако
та има, а стари сват, који
мора први дози, обавезно.
Барјактар забада барјак у
стреху код улазних врата.
Сваки титуларни сват дово-
ди свога момка, а по неки и
по два. За трпезу, до титу-
ларних сватова, поседају м

мци. Младожења

са својим момком седа у че
ло трпезе, између старог сва
та и домаћина свадбе,
Сватови прво испију по

две обичне чашице ракије.
Затим домаћин куће узима ве

лику чашу, која се назива
„трећа већа“, испија је и на
здравља, прво, старом сват.
а затим свима осталима р'
дом. Овски момци уста-

„Кућни дом:
ћин бога моли, амин, ами:
Стари сват бога моли, амин,
амин! И тако редом док сви

не испију.

Када ову чашу испију сви
који седе за трпезом, устаје
младожења са својим мом-
ком и обојица љубе руке сва

товима и домаћину куће, а
они њему честитају же:
бу и пожеле сретан пут. За
тим се приступа обеду. До-
маћин куле тада узима још

већу чашу ракије, звану „до
средеошлица,“ испијаје, а за
тим опет наздравља старом
свату, па осталима редом. По
што ту чашу сви испију, пр

ви устаје барјактар и изла-
зи пред кућу, а његова ћер-
ка или помлађа снаха узи-

ма барјак и води коло. Они
у колу тада певају:

“устај куме, устај стари
: свате,
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ју и пева,

 

  

 

 

 

  ла. рчано, што чине
и остали сватови. Тај новац
после деле сви који су игра-

ли у колу. После тога сва-
товиузјашу на коње и иду
по девојку. На челу свато-
ва иде барјактар.
Када сватови стигну на 50

миспред девојачке куће, из
двајају се момци старог сва

та, девера И војводе и са

флашом ракије одлазе кући

пријатељу на мупшг ук и

„добро јутро“,
или, „добар дан!“ Пријатељ

их срета, прима флашу раки

је и наздравља им својом

флашом. Док пију ракију

из размењених флаша мом-

ци пријатељу трипута отпе-

вају: „Пријатељ бота моли,

амин, амин!“
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После размене здравица,
момци се враћају сватовима
и предају пријатељску здра

вицу старом свату. Стари
сват пита момке, како су
пријатељи и како су их до-
чекали; Затим сватовима че

га весеље и наздравља им
ијатељском здравицом.

Момци му аминују, као још
и домаћину сватова и деве-
ру. Онда сватови прилазе ку

теља и љубе се с

 

   

  

  

ју свеатове за трпезу, по

рангу, као што је то било у
ењиној кући. Међу

сватове седају 2-38 од прија-

теља, а остали дворе и пос-
лужују.
Шрво се попије кафа, за-

тим по две обичне чашице
ракије и онда домаћин нуди

„трећу већу“, по рангу: Мо
мци свих сватова устају и

дворе. Када прође „трећа ве
ћа“, стари сват наређује мо
мцима да поседају за трпезу.
Затим младожења љуби ру-
ку старом свату, као и оста-

старијим сватовима и не
кима од пријатеља.
После „треће веће“, ком-

штије и пријатељи домаћина

дају на сто своје прило-
за свадбу. Младожењин

отац износи на трпезу (на

погачу) печеног брава, балон
ракије који садржи толико

литара колико има сватова,
одећу, коју ће невеста обући,
неке дарове за укућане, а
младожења посебно дарива
ташту. Младожењин отац, по
ред тога, ставља на погачу
извесну суму новца. Дома-
ћин узима тај новац и пола

враћа пријатељу ради напре
тка у његовој кући. Затим
сватовски мМемци устају, исе

ку печеног брава и распоре-
де по трпези. Затим се поде-

 

 

   

ге

   

"ле у 2-3 групе, један узме

флашу саракијом и велику
чашу, а други мезе на тањи
ру и снда почев од старог
свата, служе по собама све
присутне редом и свакоме по
себно аминују. Пошто се том
ракијом сви изређају стари
сват наређује да момци посе
дају за трпезу. Када се при

несе ручак, домаћин узима
јиаш већу чашу ракије, „до-
бродошлицу“, испија је, а за

тим наздравља свима редсм

почев од старог свата. Пош-
се сви обреде сватови ру-

чају.  
ДЕВОЈКА ЗА ТРПЕЗУ

Пошто сватови ручају, ста

ри сват захтева од домаћина

А доведе девојку За трпезу.

изводи за руку, из

  

Девојку

посебне зграде, њен брат. Та

да неко од рода и неко од
сватова опали из пушке. У-
водећи невесту код сватова
њен брат назива божју по-

моћ. Он са девојком љуби у
руку, прво оца, затим ста-
рог свата, па онда редом све
сватове. Затим брат предаје

сестру деверу с речима: „Пре
дајем ти своју милу сестру

за твоју милу снаху.“ Ово
понавља трипута. Девер му
одговара, опет, трипута:
„Примам твоју милу сестру
за моју милу снаху.“
Пошто прими снаху, де-

вер с њом заједно љуби у ру
ку све који су за трпезом.
почев од старог свата. По-

сле тога девер с невестом од
лази у њену зграду, даје јој
ципеле које јој је донео и
У десну ципелу ставља један
златни или сребрни новчић.

Затим обоје попију заслађе-
ну ракију и ручају попаре.
После ручка сватови изла

зе у двориште, девер изводи
снаху и пење је на коња. Не
вестин отац позива њену ма
јку коју сватови даривају

новчано према броју тепси-
ја или погача које су биле
на трпези. Младожења и ње
гов момак прилазе на коњи
ма пред кућу и ташта баца

на зета дар, кошуљу. То чи-
ни и остала својта девојке.
момак младожењин узима
те дарове, меће их сери на
леђа и коњу око врата. До-

маћин узима велику чашу
ракије и даје је младоже-
њи. Он мало попије, а оста-

ло распе коњу по гриви, а
чашу спреми у свој џеп. За
тим сватови полазе.
Родоина прати невесту до

_прве воде где је напоји во-

дом. На растанку је зовну
трипута по имену и она окре
не поглед на десно. Позади
њих иде младожења. Када

се они окрену назад ухвате
му коња за дизгине и не пу
штају га све дотле док их он
не дарује новчано.

Када сватови стигну на 50
м испред младожењине ку-
ће издвајају муштулукџи-

је: младожења са својим мо
мком и момци барјактара и

домаћина свадбе. Они прила
зе кући и предају здравицу
заменику домаћина куће.

Дох он пије здравицу они
му аминују. Затим заменик

домаћина предаје њима сво-
ју здравицу с којом се они
враћају сватовима и предају
здравицу старом свату, затим
куму и деверу и свима тро
јици аминују.

ПОГАЧА

Затим сватови прилазе ку

ћи. Пред кућом игра коло у
које се ухвате сви свадбари,

Невеста прилази колу, узи-
ма јабуку у коју је забоден

сребрни новчић, трипута за
махује и трећи пут баца ја-

буку у коло. Коло се раски-
да и хвата се јабука. После
тога невесту приводе пред
"кућна врата, дају јој суд са
житом, које сна (баца на
кров куће, а затим преко се

бе на свадбаре. Онда јој при
носе погачу од које она угри
зне један залогај и ставља
га себи за појас. Ову погачу
меси и пече једна од девоја
Ка дох се сватови налазе на
путу и не горори ни ским

ни речи док се погача не ис

пече, те док је не извади из
отња и очисти, Онда тек

проговори. Ово се чини због

тога да невеста не би много

показивала свој језик (го-

вор) у кући.

После овога невести прино

се једно дете наконче. Она

га узима и трипута окреће

на десно и три пута љуби

у десни образ, подигне у вис,

дарује ипредаје мајци. За-

тим невесту скида девер с

коња, уводи у кућу и трипу

та окреће около отвореног

отњишта којом приликом о-

  

 

 

на, сва три пута, метне по-
мало соли у лонце који се
налазе на огњишту.
После ових првих цере-

монија девер уводи снаху у
њој намењену зграду да се
одмори, попије кафу и за-
слађену ракију.
Пошто сватови поседају за

трпезу, на захтев старог сва
та, девер доводи снаху и сбо

јица љубе у руку старог сва-
та, а затим све оне који се-

ле за трпезом. После тога ста
ју позади старог свата и дво

ре.
Затим стари сват наређује

умивање. Девер и снаха до-
носе лавор, пешкир и земља
ни крчаг пун воде и прино-

се старом свату. Невеста љу
би старог свата у руку и по-
сипа му да се умије, а затим
свима осталима редом. Исто
времено момци, за њима,
служе старог свата ракијом
и мезетом, а затим и све ос
тале редсм и за све време а-

минују. За свима један мо-
мак носи тацну са јабуком.
Онај који прима чашу че-
стита весеље и на тацну са
јабуком ставља дар у нов-
цу. Момци, приликом ами-

новања, сваком уз име дода
ју атрибут према годинама
старости и полу, као: бабо,
тата, мајка, девер, снаха, је
трва (бабо Марко, тата Рај-

кс итд.).
Пошто се умију сви сва-

тови и свадбари, на умива-
ње прилази младожења са
својим момком. Прво се уми
је момак, затим попије. ра-
кију и даје дар на тацну. За

тим прилази младожења. Не
веста, после поћкања, љуби

младожењу у руку, посипа
му да се умије и лодаје му
пссебан пешкир. Момци му
аминују. Младожењин мо-

мак узима прибор за умива-

ње, баца земљани крчаг на

под, и он се ломи, а невеста

се повлачи у своју зграду на

одмарање.

Стари сват пушта на тацну

 
И у забаченим селима новолазарског краја бучно

прославља свадба

НЕВЕСТА ДВОРИ

После ових 5 јабука стари
сват захтева од девера да не
веста дође и да двори. Не-

Беста долази и пошто пољу-
би у руку све присутне ре-
дом, стаје иза старог свата и
двори, наравно са девером
под руку. Домаћин куће узи

ма „трећу већу“ чашу, испи-
ја је, а затим истом наздрав

ља старом свату и свима оста
лима редом. Сви је редом ис

пијају и честитају му весе-
ље.

Затим стари сват захтева

да сви присутни изнесу даро

ве У натури на трпезу, да
младсжења са својим мом-

ком седне за трпезу и да не

ееста и даље двори иза ње-

гових леђа. Стари сват први

 

Свадбари на коњима

своју јабуку, стављајући ис

товремно и дар у нов-

цу. Његови момци му: пру-

жају флашу заслађене рски

је и певају стихове: Е

„Почели смо град

градити,
Подарите граде наше

Да би града саградили.“

Јабука на тацни, флаша

са  заслађеном ·ракијом, уз

означену песму, иде свакој

особи на свадби и свако при

лаже дар у новцу. На концу

момци враћају пред старим

сватом јабуку с тањиром и

новцем. Стари сват прима та

њир, броји новац и захваљу

је присутнима на даривању

за изградњу града. Затим по

истом поступку пуштају сво

је јабуке низ трпезу дома-

ћин свадбе, девео, кум и вој

вода.

  зноси свој дар и бардак са
заслађеном ракијом и став-

ља на сто. То чине и сви ос

тали редом уз стално амино

вање сватовских момака. По

сле тога домаћин куће узи-

ма бардак с рскијом испред

старог свата, захваљује ста-

ром свату и свима присутни

ма, пије, а затим наздравља

бардаком, почев од старог

свата, свима редом. За то вре

ме сватовски момци сваком

појединачно певају:

„Иде редом редица

Дође (име наредног)
здравица

 

Попиј НН

Попиј бато
Теби је дато
На дну је злато

Злато сребрно >
Ој ти, НН, мудра главо
Те много ли знаш

Бардак кружи од руке до
руке, а момци непрекидно пе

се

вају горње стихове. После
тога настаје песма и весеље.
Домаћин узима велику ча

шу ракије, „добродошлицу“,
испија је, а затим даје ста-
ром свату, па онда свима ре-
дом. После домаћина то чи

ни младожења, па онда не-
веста. Иначе, и поред „тре-

ћих већих“ и „добродошли-

ца“ испред свих стоје чаши-
це и флаше с ракијом и не

прекидно се пије.
После добродошлице неве

ста износи на трпезу даро-
ве сватовима и члановима“

породице. Исто тако и све-

крва дарива сватове и свад
баре. Затимстари сват по-

зива невесту и ј
прикупљени новац рајаар"
ња и јабука. Невеста му љу
би руку, узима новац и пре-
даје га свекру или најстари
јем у кући.
За време док траје весеље

сватовски момци изводе ха-

џилук. Дотерају нека кола
на којима се налази фуруна

са потпаљеном сламом да би
се дочарала локомотива и
железница. У кола убацу-

ју свекра, свекрву, старог
свата са женом и још по не
ког, вуку их у колима на-
крећући иста у страну да би

тобоже испали, дају им ра-
кије да пију, пред колима
носе барјак, певају неке пес
ме и траже откуп. Свекрва

се откупљује шећером, а ос

тали: новцем. Прикупљени

новац, на хаџилуку, деле

сватовски момци између се-

бе.

И тако се ове церемоније

завршавају.

Вукман Ћулафић

занимљивости

АПАРАТ ЗА ПОМОЋ СРЧА
НИМ БОЛЕСНИЦИМА И На
РАСТОЈАЊУ ОД ХИЉАДУ

КИЛОМЕТАРА

Лекари медицинског цен-
тра Станфсрд универзитета
у Калифорнији демонстрира

ли су мали електронски ин-

струмент, за који верују да

ће моћи да спасе животе
200.000 срчаних болесника го

дишње, који би иначе подле
гли изненадним срчаним на
падима.
Реч је о инструментима ве

личине малог транзисторскот

радија, који пацијенту даје
сигнал зујања кад његово
срце не ради нормално. Па-
цијент тада може телефо-

номда позове свог лекара, да
му пренесе магнетни снимак
електрокардиограмаи да при
ми инструкције за своје ле-
чење.
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